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Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, ieri și-a inceput lucrările

PLENARA COMITETULUI CENTRAL 
AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN

Președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, miercuri, pe Francis Pianca, ambasadorul Elveției la București,- în vizită de rămas bun, cu ocazia încheierii misiunii sale în țara noastră. Cu acest prilej, a avut loc o convorbire, care s-a desfășurat într-o atmosferă cordială.
N

REPERE ÎN CAMPANIA DE PRIMĂVARĂ

De la insămînțarea operativă a culturilor 
la permanenta îngrijire a animalelor - 
un volum complex de lucrări prioritare 
ce trebuie efectuate ritmic și de calitate

• Sub semnul urgenței : pregătirea terenurilor și semănatul cul
turilor din prima epocă

• Meteorologii apreciază că vremea este în curs de încălzire, fapt 
ce determină întrunirea condițiilor optime pentru intensificarea lucrări
lor în cîmp

• Organizarea riguroasă a formațiilor de muncă, viteze sporite de
acțiune în brazdă în vederea recuperării restanțelor și încadrarea tuturor 
activităților în epoca optimă v .r:

• Respectarea normelor de calitate — o condiție de bază pentru
obținerea recoltelor record t ■

® Maximă preocupare pentru îngrijirea animalelor, buna lor fura
jare și întreținere, în scopul realizării indicatorilor de producție planificați

• Generalizarea experienței fruntașilor — cadru de afirmare a noii 
revoluții agrare, prin extinderea metodelor de înaltă productivitate a 
muncii și de eficiență economică sporită

Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist Român, 
miercuri, 21 martie, au început lucrările Plenarei Co
mitetului Central al Partidului Comunist Român.

Participant au păstrat un moment de reculegere în 
memoria tovarășilor Vasile Sechel și Iosif Kovacs, 
membri ai C.C. al P.C.R., precum și a tovarășului 
Nicolae Matei, membru al Comisiei Centrale de Re
vizie a P.C.R., care au încetat din viață in 
perioada ce a trecut de la ultima plenară a Comi
tetului Central.

La propunerea Comitetului Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R., plenara a adoptat, în unanimitate, următoarea 
ordine de zi :

1. Raportul Consiliului de Miniștri cu privire la reali
zarea Planului național unic de dezvoltare- economico- 
socialâ a României pe anul 1983 și pe primele două 
luni ale anului in curs, măsurile pentru înfăptuirea in
tegrală a sarcinilor stabilite pe 1984.

2. Proiectul de Hotărîre privind cea de-a 40-a ani
versare a revoluției de eliberare socială și națională, 
antifascistă și antiimperialistă.

3. Raportul privind activitatea organizatorică și po- 
litico-educativă desfășurată in anul 1983 de organele

și organizațiile de partid pentru înfăptuirea hotăririlor 
Congresului al Xll-lea și Conferinței Naționale ale 
partidului.

4. Raportul cu privire la activitatea desfășurată in 
anul 1983 de către organele de partid, de stat și or
ganizațiile de masă pentru înfăptuirea politicii de ca
dre â partidului.

5. Raportul privind activitatea de rezolvare a propti- ■ 
nerilor, sesizărilor, reclamațiilor și cererilor oamenilor 
muncii in anul 1983.

6. Raportul privind activitatea internațională a parti
dului și statului in 1983 și principalele orientări ale 
politicii externe in anul 1984.

7. Unele probleme organizatorice.
La plenară participă, ca invitați, primii secretari ai 

comitetelor județene de partid, cadre din ministere, in
stituții- centrale și organizații de masă, redactori șeii 
ai presei centrale, care nu sint membri ai C.C. al 
P.C.R.

La primul punct al ordinii de zi, tovarășul Constantin 
Dăscălescu, membru al Comitetului Politic Executiv ol 
C.C. al P.C.R., prim-ministru al guvernului, a prezentat 
Raportul Consiliului de Miniștri.

In continuare, plenara a rezolvat problemele orga
nizatorice înscrise pe ordinea de zi.

Plenara a hotărit, în unanimitate, trecerea din ria
dul membrilor supleanți in rindul membrilor C.C. al 
P.C.R. a tovarășilor Constantin Radu, Virgil Marcoșanu, 
Ștefan Rab și llie Matei, astfel incit numărul membri
lor plini ai Comitetului Central să fie de 251, așa cum 
s-a stabilit la Conferința Națională a partidului.

Plenara a aprobat, in unanimitate, eliberarea tova
rășului Petre Lupu din funcția de membru al Comite
tului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. și din funcția 
de președinte al Colegiului Central de partid, la ce
rerea sa, in vederea pensionării.

Plenara a recomandat, in unanimitate, Colegiului 
Central de partid să-l aleagă pe tovarășul Miu 
Dobrescu ca președinte al Colegiului, și in legătură cu 
aceasta a hotărit eliberarea sa din funcția de secre
tar al Comitetului Central al partidului.

La propunerea Comitetului Politic Executiv, plenara 
a hotărit, in unanimitate, alegerea ca secretari ai C.C. 
al P.C.R. a tovarășilor Lina Ciobanu, Ion Radu, 
Constantin Radu, Ion Ștoian și Silviu Curticeanu.

Lucrările plenarei continuă.
V

în pagina a lil-a un amplu foto-Teportaj despre prezența tinerilor în prima 
linie a bătăliei pentru recolte record J
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EDIȚIE SPECIALĂ REALIZATĂ DE ELEVI Al LICEULUI 

„ZOIA KOSMODEMIANSKAIA77 DIN CAPITALĂ
A-' PAGINA A 2-A

La Fabrica de mobilă 
din cadrul C.P.L, Drobeta Turnu Severin

REBUTURILE ADUSE LA COTA ZERO - 
0 PERFORMANȚĂ DEOSEBITĂ 

IN BĂTĂLIA PENTRU CALITATE
Experiența pozitivă : 

valoare, eficiență, putere de generalizare
ÎN PAGINA A 3-A

în spiritul Hotărîrii Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., al orientărilor și indicațiilor

secretarului general al partidului cu privire la înfăptuirea politicii demografice

MLTA RĂSPUNDERE PATRIOTICA PENTRU ASIGURAREA

AL ORAȘELOR Șl SATELOR PATRIEI
ÎN ACESTE ZILE, ZECI ȘI SUTE DE MII DE TINERI MOBILIZAȚI DE ORGANELE ȘI
ORGANIZAȚIILE U.T.C. PARTICIPĂ LA ACȚIUNILE DE ÎNFRUMUSEȚARE A LOCALI

TĂȚILOR ÎN CARE MUNCESC ȘI TRĂIESCExuberantă și luminoasă, primăvara se revarsă încet, cucerind noi spații, odată cu trecerea echinocțiului. Noul anotimp Împrăștie in aer culori noi, miresme, sunete, mișcări, cortine de aburi, trombe de lumină care îmbracă orașele, cîmpiile, pădurile, parcurile, străzile inundate de 
o forfotă continuă. Primăvara astronomică intră treptat în toate drepturile ei, cucerind noi spații, invadînd insidioasă ultimele teritorii ale iernii, instalîndu-se treptat în limbajul buletinelor meteorologice. Intrate pe porțile larg deschise ale tînărului anotimp, orașele și satele patriei capătă cu fiecare zi care trece un aer sărbătoresc, un puls nou, conectat parcă la vibrația luminii solare, care devine tot mai cuprinzătoare și mai intensă. E un aer de prospețime, de tinerețe, de puternică conexiune la temperatul a înaltă a muncii, pe care toate localitățile țării il întîmpină și îl simt cu o puternică reverberație a bucuriei, cu acel tonic și mobilizator sentiment al renașterii lumii vegetale. E o primăvară a muncii pe care orașele și satele țării o întîmpină cu febrilitate, cu dorința de a urca treptele ano • timpului in haine noi, împodobite în hlamida verde și pură a cortinelor de arbori și flori.Deschizînd cale liberă anotimpului, edilii locali

tăților, oamenii fnuncii participă în aceste zile la demararea unor inițiative complexe, menite să realizeze o atrăgătoare „toaletă de primăvară" orașelor, cartierelor, străzilor, . parcurilor, platformelor industriale, complexelor agrozootehnice, zonelor de odihnă și agrement, tuturor spațiilor care alcătuiesc ambianța primăverii. Și de această dată, ca în fiecare an, în primele rînduri ale acestor „șantiere ale primăverii" se află tinerii, organizațiile de tineret, care înscriu în bilanțul acestor: zile numeroase și eficiente' acțiuni menite să confere un chip proaspăt și tineresc localităților în care trăiesc și muncesc, să sporească „zestrea. verde" a orașelor și satelor țării. Organizați. în echipe de lucru, folosind intens mijloacele puse la dispoziție de întreprinderile specializate și de consiliile populare, de unitățile în cate lucrează, tinerii acționează in această perioadă în cartiere, pe străzi, inbazele sportive și de agrement, in parcuri șigrădini, plantînd pomi fructiferi, arbori șiarbuști ornamentali, flori, efectuînd totodată ample lucrări de curățenie. In toate localitățile sînt prezenți la aceste acțiuni de înfrumusețare mii de tineri aflați in ipostaza lor de buni gospodari, în exercițiul înaltei lor responsabilități civice.
Note, însemnări, relatări, IN PAGINA A IV-A

VIGORII Șl TINEREȚII POPORULUI NOSTRU
A da viață și a crește 

copii — cea mai de preț 
îndatorire

In unitatea noastră lucrează un mare număr de femei, ne spunea recent tî- năra Georgeta Ștefan, secretara comitetului de partid de la Filatura de bumbac 
din Slobozia. Din cei 720 de oameni ai muncii peste 80 la sută sînt femei, care lucrează în sectoarele de bază ale producției, dețin funcții de conducere, într-un cuvînt, au posibilitatea de a munci, de a-și afirma calitățile profesionale. Este și aceasta o dovadă a grijii partidului

nostru pentru afirmarea șl promovarea femeii în toate sectoarele vieții economico- sociale. Majoritatea membrelor colectivului nostru au înțeles și înțeleg, totodată, înalta răspundere și importanța acestei necesități sociale de a întemeia familii, de a da viață și a crește copii, a adăugat interlocutoarea. Multe dintre femeile
ILEANA PODOLEANU

(Continuare in pag. a V-a)



EDl'pE SPEC I ALA R EALIZAT A DEELEVI AlJLICEULUI „ZOIA KOSMODEMIANSKAIA" DIN CAPITALĂ
------------------------------------------ --------------------------

Credem că Liceul de filologie-istorie „Zoia Kosmode
mianskaia" din București nu mai are nevoie de nici o 
prezentare. Existența iui centenară se identifică generos 
cu chiar începutul și afirmarea învățămîntului în țara 
noastră. De-a lungul istoriei sale, va fi totodată pepi
nieră de cadre didactice de care avea nevoie tînăra Româ
nie a sfîrșitului de secol (recut, cît și model de educație 
patriotică, de pregătire umanistă și științifică. Această 
școală și-a indeplinit misia cu dăruire, credință și ade
văr. Numele foștilor elevi ai școlii figurează deja în car
tea cea mare de istorie a românilor cu prima femeie as
tronom, prima femeie doctor în fizică și chimie, în drept 
sau medicină. Nume de savanți, nume de scriitori și ar
tiști, nume de elevi care au găsit aici căldura și pricepe
rea necesare dezvoltării personalității și talentului lor.

Pagina pe care v-o propunem astăzi spre lectură vine 
în continuarea unei mai vechi inițiative a ziarului nostru 
— aceea de a oferi „Pagina elevului" propriilor săi bene
ficiari. Alegerea noastră s-a oprit de astă dată asupra 
acestui liceu de filologie-islorie bucureștean. O alegere in
spirată, zicem noi, atîta vreme cît am descoperit aici ade
vărate talente jurnalistice, tineri ce ne-au răsplătit aștep
tările cu articole ce probează un acut simț al observației, 
lirism, exuberanță, prospețime, inventivitate, simț al umo
rului, abordind problematica școlii de zi cu zi în spiritul 
curajului și adevărului. Ca la orice început de drum, nu 
lipsesc, desigur, micile timidități și ezitări. Dar despre 
toate aceste reușite sau neîmpliniri, lăsăm, cu modestia 
trebuincioasă, să se pronunțe cititorii.

Temă pentru un interviu-practica

Se spune că atunci cind trebuie să vorbești sau să scrii despre ceva foarte apropiat și drag, cuvintele îți vin cu de la sine putere, se înlănțuie și se rostogolesc cu ardoarea cu care dorești să-ți faci cunoscută dragostea pentru ființa, lucrul, amintirea iubită, aceeași amintire ce crește odată cu noi, îngreunîndu-ne pleoapele cu floarea nostalgiei. In fața porților de veche școală românească simți cum cuvintele se topesc în sentimente și caldă recunoștință. Să nu ne uităm însă rădăcinile, cele începuturi, primii întemeietori, mai ales că această școală, istoria ei vreau să spun, se întinde cît veacul, și mai mult chiar. Avem nevoie de documente, de lucirea lor stelară, care palpită, luminează, dă sens, sfidind anii și omeneasca uitare. Ele refuză simpla metaforizare de circumstanță, așa cum refuză contabilizarea rece și seacă. Despre 19 martie 1851 s-ar putea spune numai atît : este data de naștere a liceului nostru. Hotărirea domnitorului Barbu Știrbei de înființare a „Pensionului domnesc de fete" înseamnă, de fapt, și apariția primei școli superioare de fete din Țara Românească, cît și începutul unui lung drum de afirmare a femeii în țara noastră. Obiectele de studiu care făceau parte din programa școlii aveau drept scop să dea tinerelor absolvente posibilitatea de a-și descoperi și dezvolta personalitatea, setea de cunoaștere. La aceste cursuri de 5 ani se puteau înscrie fete între 7 și 1-1 ani care să fi făcut parte din „familiile ce vor fi meritat mai mult această facere de bine prin slujbe ce se vor fi făcut statului de părinții lor". însemnătatea acestei școli în dezvoltarea învățămîntului românesc este legată de studiul limbii române. Treptat, a- ceasta va înlocui, în predarea celorlalte materii, franceza, spre o binemeritată și necesară educație patriotică și nu s-ar putea spune că prima directoare, polcovniceasa Anna Iacobson, nu a avut partea ei de bine în această schimbare. Firești și necesare, căutările

nu au lipsit acestei școli, ele fiind trădate măcar și de denumirile încercate pe rind după 1860 („Internatul de fete al statului", „Institutul de fete al statului", „Școala centrală de fete") toate aceste eforturi de mai bine derulindu-se in contextul major al regăsirii identității naționale, al Unirii Principatelor. Nu se pot uita primele cursuri, primele recreații, primele premii, școlare de merit, premii ce constau din volume ce astăzi le rostim cu înțeleasă emoție : „Istoria românilor" de A. T. Laurian, „Magazin istoric pentru Dacia", „Faptele eroilor". Curînd0 MASETRADIȚIE
aceste premii vor fi împărțite de însăși Doamna Elena Cuza. In anii cînd pe buzele tuturor era un singur cuvint — România, cind întreaga viață socială, economică, politică și culturală purtau pecetea lui Alexandru Ioan Cuza, și prin el a tuturor românilor, transformări esențiale aveau loc și în domeniul invățămîntului. Nu trebuie să mire deci că această școală va deveni, într-o explicabilă nevoie de cadre didactice, din 1883, „Institut pedagogic", iar peste 10 ani, „Școală normală de institutoare". Un cuvint de laudă și recunoștință merită Ion Min- cu, arhitectul căruia ii dato- rărrt sediul actual al școlii, o clădire adevărat monument de artă, izvorît din tradiția noastră națională, cu acele coridoare ce mărginesc curtea interioară, cu cele 48 de arcade trilobate ce sprijină pe coloane de piatră lustruită' prin capiteluri bogat ornamentate, lăsind lumina să pătrundă din unghiuri diferite spre pereții colorați în roșu pompeian, cu

ușile ce reproduc cumva forma porților de acces în curțile țărănești, cu friza de ceramică din curtea interioară, friză pe care se pot citi numele vechilor noștri domnitori. Ele sint o parte din trecut și o parte din viața noastră, palpabilă și contemporană. Undeva, pe o carte cu litere de aur vor fi trecute și numele fostelor eleve ale școlii : Maria Cutza- rida Crătunescu (prima româncă doctor în medicină), Chrisanta Romniceanu (prima româncă licențiată în fizică și chimie), Sarmiza Bîlcescu (doctor în drept), Maria Teo- hari (cea dinții femeie astronom din România), Floria Capsali (marea dansatoare și maestră de balet), actrița A- gatha Bârsescu, iar astăzi scriitoarea Lucia Demetrius, prof, univ. Zoe Dumitrescu Bușu- lenga, actrițele Silvia Popovici, Violeta Andrei, Monica Ghiu- ță, scriitorii Niculae Stoian, Adrian Paunescu, violonista Cornelia Bronzetti etc. Liceul nostru înseamnă azi cabinete audio-vizuale, laboratoare, săli de clasă si mai ales, un nivel foarte ridicat de predare și învățare, Din cei 552 de elevi ai liceului, în anul acesta 315 au participat la faza de sector a olimpiadelor școlare. Calificați pentru faza pe municipiu au fost 185. iar pentru faza pe țară la limba română, spre exemplu, 10 elevi. Sint și a- cestea niște cifre care dovedesc că elevii și colegii noștri știu să respecte o frumoasă tradiție. Muzeul liceului este o adevărată sală de curs unde evocările se împletesc cu acțiuni Culturale de amploare, lansări de carte,, lecții, expoziții itinerante etc. Istoria a- cestui liceu ne aparține în măsura în care îi aparținem noi înșine. La 19 martie în liceul nostru a fost din nou sărbătoare. Prin tradiție, in această zi ne-am întîlnit cu absolvenții de odinioară ai liceului. A fi elev al liceului nostru înseamnă in ultimă instanță a te forma ca om, ca specialist, in așa fel incit, peste ani, la un viitor 19 martie, să spunem și noi cu mîndrie, responsabilitate și emoție : Prezent !

EXCURSIA
OLIMPICILORVestea am primit-o intr-un cadru festiv și emoționant de ziua liceului nostru. Acolo, în amfiteatrul îmbrăcat în haine de sărbătoare elevii premiați la olimpiadele școlare în faza municipală au fost invitați la întilnirea cu foștii elevi ai liceului. Așa ceva nu Tovarășa directoare Zdraîcovici ne-a citit în ordinea premiilor și ne-a felicitat în cuvinte calde și încurajatoare. Pentru secretar U.T.C. mindria bucuria acestui moment erau cu atît mai mari. Premianții erau . în același timp și cei mai buni uteciști ai noștri, mereu și prezenți în activitățile, tice ce ah loc în școală, legii și premianții noștri ritau din plin o răsplată partea propriei ior organizații politice pentru efortul si seriozitatea ce le-au dovedit in pregătirea lor. Și ce putea fi mai reconfortant decît o excursie. Vestea a fost anunțată de către Rodica Popa, secretara noastră cu probleme organizatorice, și în acelaș'i timp sufle- tista noastră în organizarea acțiunilor „de grup". N-a fost uitat nimic. Pînă și veselia, antrenul au fost luate în calcul

se uită.Mioara numele obținuteunși
activi poli- Co- me- -din

și, deși, se zice că socoteala de acasă nu se potrivește cu cea din tîrg, totul a fost așa cum ne-am dorit cu toții — adică bine. Nici vorbă că și excursioniștii noștri au fost „băieți de comitet", cum spunea șăgalnic Rodica. Interzise încruntările, grijile pentru bacalaureat, teze și toate celelalte. O adevărată excursie de două zile presupune in primul rind un tonus adecvat. Și chiar dacă n-ai reușit să vii cu el de-a- casă, au grijă colegii cu o glumă bună, c-un cîntec să ți-1 redeștepte. Tabăra de sculptură de la Măgura (unul din

popasurile noastre) devenise pe drum o mică obsesie pentru noi. Știam multe despre a- ceastă tabără și nimic precis. Nu ascund faptul că mai erau și sceptici printre noi... „Ia, acolo, niște statui în aer liber". Trebuie să spun că a fost FANTASTIC ! Pentru toată lumea. Una e să vezi o fotografie și alta e să vezi „natur". Aproape că nu se poate descrie ce am simțit acolo, printre liniile dure, săpate adine in piatră, asprimea, rigiditatea și totodată poezia pietrei albe, intr-un contrast odihnitor cu verdele proaspăt al ierbii, cu piscurile împădurite ale dealurilor din preajmă. Era liniște deplină, fiecare își savura clipa aceea de frumos și de regăsire, cu veselia zgomotoasă și cîntecele lăsate în autocar, înaintam sub gălbenușul auriu al soarelui, eu, Rodica, Monica Ștefan, Adriana Axinte, Mingrva Ocoliștean, Liviu Pp- pescu, doar noi și acea atmosferă patriarhală dominată cînd de chipul masiv și hotărit al lui Decebal, cînd de • liniștea imperturbabilă a Iui Ștefan, cînd de forme alungite, geo- metrizate — cită metaforă poate ascunde un bloc inform de granit. E fantastic ! Cită poezie, tot atîta istorie, și ce bucurie mai mare poate fi decît să descoperi toate acestea în primul rind în tine, în puritatea, căldura și gîndul tău de pace. Olimpicii noștri nu vor uita cu siguranță această excursie. Pentru unii dintre ei, o alta se profilează și în acest an. . Excursia va fi organizată desigur in altă parte, nu se știe încă unde. Un lucru e sigur — ea va fi la fel de frumoasă și de bogată în impresii ca și a- ceea de la Măgura.

Să recapitulăm deci. Elevii de ■treapta I fac 'orele de practică productivă la țesut covoare și la confecții textile. Cei de treapta a doua sint la stenografie, ore de secretariat și toate celelalte, care nu sint nici grele și nici ușoare. Important e să te. descurci, să inveți serios steno, vreau să spun și, la sfîrșit, să nu ai emoții cu lucrarea de diplomă. Bineînțeles că mie orele de steno mi se par cele mai interesante și mai utile.Surpriza (și deci uimirea de care mă plîngeam la început) au venit însă din discuția (mai puțin interviul) cu ale mele colege mai mici. Ele sint convinse (și au motivele lor întemeiate) că practica productivă de la atelierul de țesut covoare este infinit mai interesantă și mai plină de satisfacții. Este vorba de 7 a- teliere bine dotate ce se află în apropierea școlii, c-un plan de producție de 430 000 de lei, cu produse unicat făcute la gherghef, la furculiță etc. Orice încercare de a le convinge că orele de steno sint mai interesante a eșuat. Mai mult succes am avut la colegele mele de clasă.Rep. — Crezi că te poți a-

firma in activitatea de prac
tică?

Rodiră Popa — Nu.
Rep. —. Asta-i răspuns ?R.P. — Da.Rep. — Să fiu atunci mai 

clară. Ce faci tu la practică?R.P. — Muncesc și caut să-mi îmbunătățesc viteza de lucru. Te afirmi invățind.Rep. — Dar despre creativi
tate ce poți să-mi spui ?R.P. — Nimic în afară de ceea ce știi. Ce-ai putea să improvizezi lingă sistemul lui Stahl-Boia unanim acceptat?

Rep. — Nu mă intreba pe 
mine pentru că eu trebuie să 
intreb, dar dacă vrei să știi, 
mie mi se pare că sistemul 
acesta stenografie este vul
nerabil.

R.P. — Propune atunci tu 
un alt șistem.

Rep. — Nu prea am timp. 
Trebuie să mă pregătesc pen
tru bacalaureat.

R.P. — Deci, pînă după exa
men, sistemul stenografie e 
perfect.

Rep. — Mai bine mi-ai 
spune dacă te satisface mo
dul de desfășurare a practi
cii ? De ironii ne vom ocupa 
între patru ochi.

R.P. — Mă satisface, cum 
nu? Am ajuns în etapa in care

putem vorbi despre atelierele noastre ca de „sisteme industriale", care au drept scop integrarea viitorului om al muncii în. atmosfera proprie activității productive.
— Rep. —• N-ai nici o pro

punere ?R.P. — Cred că ne-ar a- trage mai mult aceste ore dacă ne-am desfășura orele de practică în biblioteci, în muzee și n-am mai insista obsesiv pe viteza stenografică sau numai pe munca de secretariat.Rep. — Ti se pare Impor
tant ceea ce faci la practică?R.P. — Nu mi se pare. Chiar este. Atelierele noastre onorează comenzi ale Spitalului Bvîncovenesc sau ale celui din Balotești. Tot aici se țes covoare de calitate superioară, se lucrează articole de artizanat, apreciate în multe expoziții. Cît despre viitori steno-dactilografi, ei au fost deja solicitați de importante instituții din Capitală. Trebuie să recunoști că nu e puțin lucru. Filologistele sint e- leve harnice și îndemînatice și asta o pot demonstra ori- cînd, numai și numai cu fapte.

Redeveniți pentru o clipă elev

SILVIA POPOVICI
dea
cli-

Am rugat-o pe actrița Silvia Popovici să-mi 
un interviu pentru rubrica „Redeveniți pentru o 
pa elev“ și mi-a mărturisit că i-ar fi imposibil s« 
răspundă la rigidele Întrebări reportericești, pentru 
că a redeveni o clipă elevă este o emoție și nici
decum o intimplare accidentală a existenței despre 
care poți vorbi cu detașarea clinicianului, știam că 
un om, după ce stă mult timp intr-un loc, atunci 
cind pleacă Iasă o parte din el acolo și aș fi vrut

O invitație de-a redeveni elevă? 
Adică sâ mai fie iar o toamnă 
cu o lumină aurie așa cum n-a 
mai fost niciodată de-atunci pen
tru mine și să miroasă iar a, 
frunze uscate prin, care să pășesc 
ținînd-o strins de mină pe mama 
pentru a ajunge la timp la intlia 
mea oră dă școală? Adică să stau 
iar în bancă așteptind cu emoție 
să văd ce se va intimola odată 
cu intrarea în clasă a învățătoa
rei? Să mai văd cu uimire pe ta
blă și in caifetul meu cum litere
le „a“ și „i“ fac'cuvtntul „ai“, 
„a“ și. „c“ cuvîntul „ac" ? Să mă 
ridic din nou în picioare notri- 
vlndu-mi șortuletul și aranjin- 
du-mi coditele cind sint striga
tă să răspund la lecție? S6 mă 
mai las cuprinsă de acea stare 
de bine și de siguranță că mă a- 
fiu într-un spațiu numai al bu
nătății și.al candorii, unde numi 
se poate thttmpla nimfe rău? Să 
mai aud cum sună clopoțelul șt 
să ies in recreație ca să mă loc 
cu colegele mele? Să-mi dau 
seama din nou cum in fiecare 
toamnă banca In care stau devi
ne mai mică? Să mă mai apuce 
din nou miezul nopții , citind 
Război și pace sau Martin Eden 
sau Jean Christophe și să visez 
la întîmplările minunate prin 
care trec eroii acestor cărți? Să 
mai desenez șl să mai colorez 
hărți ale unor locuri în care nu 
credeam c-am să calc vreodată ? 
Să-mi mai învelesc cu hîrtie al
bastră caietele și cărțile șl să le 
pun etichete pe care să mă iscă
lesc cît mai frumos? Să-ml mai

să știu ce anume din Silvia Popovici a rămas in 
Liceul „Zoia Kosmodemianskaia" și mi-a răspuns 
ca nu știe exact ce anume din eul său (poate o 
virată?), dar că știe precis că Silvia Popovici a pă
șit pragul final al Liceului „Zoia Kosmodemianska
ia" Îmbogățită sufletește. Să-l citim rindurile, gin- 
dindu-ne că-I ascultăm glasul grav depănind o nos
talgie de copil, de om matur—

fie ciudă de orice pată de cer
neală care se lăfăie pe vreo pa
gină din neatenție sau să mă 
bucur cînd o compunere de-a 
mea e lăudată? Să mai aștept cu 
nerăbdare vacantele și să’ ml se 
facă dor de colege și de profe
soare cînd sint departe de școa
lă? Să mat fiu bolnavă si în pa
tul meu să-mi Închipui ce se pe
trece în lipsa mea în clasă? Să 
mai străbat' drumul de la o căsu
ță de undeva, de prin - cartierul 
Rahova, piuă la Școala centrală 
de fete „Zoia Kosmodemianskaia" 
sthfmbind vreo trei tramva.ie dar 
fiind convinsă că merită efortul 
pentru că mă duceam într-un loc 
unde se face cu adevărat carte ? 
Să mai miroasă iar a prpt de 
cretă șl să am un penar cu toe 
și creioane bine ascuțite și o ra
dieră .pe care s-o împrumut 
colegei de bancă? Sâ mal fiu iar 
de Serviciu pe clasă și să șterg 
cu un burete ud tabla pe care 
se vor așterne cifre și formule și 
propoziții toț mai pline de înțele
suri? Să mat fie din nou serbările 
de sfîrșit de an școlar unde să re
cit poezii și să dăruiesc flori profe
soarelor celor mai dragi? Să mai 
ascult cu răsuflarea tăiată despre 
felul în care a apărut viata pe 
Pămînt sau cum s-au împăcat ori 
s-au certat popoarele între ele 
de-a lungul veacurilor? Sâ mă mai 
îneînt pentru intîia oară de vraja 
poeziilor lui Eminescu și de mi
nunata armonie a frazelor lui Sa- 
doveanu? Să mă mai aștepte din 
nou mama în prag și să-și dea 
seama dlntr-o privire ce lei de

note ii aduc da la școală șl Indi
ferent de asta să-mi spună că 
totul va ti bine? Sâ încep din 
nou ăă-mi : populez lumea cu eroii 
din cărți și cu eroii din realita
te, să mai fixez din nou granițe
le dintre rău și bine cu ajutorul 
părinților, al dascălilor, al cărți
lor? Să mal am iarăși modele cu 
care să vreau să semăn și să 
plîng dîndu-mi seama că sint mai 
frumoși, mai buni, mai înțelepți 
decît mine șl că n-am s-ajung ca 
ei niciodată? .Să mai pricep, la 
un moment dat, că a venit vre
mea ca lumea cea mare sâ pre
tindă lumii mici reprezentate si 
de mine să-i înapoieze ceea ce 
i-a dat cu atîta generozitate pînă 
cînd am crescut? Și atunci să mă 
întreb, de nu știu cite ori să mă 
întreb, ca orișicare altcineva la o 
astfel de vîrstă, încotro s-o apuc, 
care e drumul ce ml s-a hărăzit 
mie? Șt sfi mă mai agăț zadarhic 
eu încăpătînare de copilărie, în- 
cercînd să amin răspunsul, din 
teama de necunoscut? Și s-o mal 
văd pe profesoara mea de româ
nă. Alexandra Verdeș, cum mă 
mtngîie pe creștet șl să-i mal as
cult povețele rostite cu o voce 
blîndă cum rareori am mai au
zit de-atunci? Să mai înțeleg, la 
sfîrșit, că dintre toate lecțiile la 
care am asistat, cea mai tulbură
toare a fost „lecția de viață pro
fesoara Verdeș", lecție care cu si
guranță a lăsat urme adinei în 
sufletele multora? O, ce privile
gii pierdute pentru totdeauna ! 
Cine mi le-ar mal putea reda ? 
Cine ?

Viață 
de veteranPentru cei care sint în clasa a XH-a, viața se desfășoară într-o tensiune mai mare ca altădată- Bunele ore, iubitele zile, doritele săptămîni nu se mai a- dună ca în alți ani, ci se scad. Unii le scad metodic, alții le lasă să treacă, părind că nu le observă. Cărțile de literatură, de istorie, de filosofie, de economie politică se 'deschid și se închid arătînd și ascunzînd rîn- duri subliniate cîteodată de 5—6 ori. Unii au reluat manualele, alții nu le-au terminat incă. în pauze se discută de examene, de olimpiade, de lucrări de diplomă ori se face abstracție de acestea — se discută pur și simplu despre o excursie la munte, despre costumele de sfîrșit de an, ce spun în această problemă jurnalele (Burda, Elle, Neckermah, Almanahul „Scînte- ia tineretului" etc). Bleu, alb sail crem? Părerile diferă și nu se poate lua o hotărîre definitivă. Cam aceiași umeri ridică unii cînd e vorba de facultate. 
O pasiune a părinților sau a noastră? Este facultatea intr-adevăr necesară? Poți fi și autodidact, te poți forma și singur? încă nu se știe precis. Mirajul facultății atrage însă. E o viață de licean la pătrat, la cub, „încet povestită de o străină gură". Curtea mare a liceului, pomii sărăciți de frig. gîndul primăverii, ferestrele înalte, coloanele drepte ca niște zile albe, tavanul desenat artistic ne aparțin.Pe masă rămîne. chiar urcă teancul de cărți. Ziua cîștigată prin anul bisect a trecut și ea, luna lui cuptor iradiază pînă la noi. E căldură mare în clasa a XII-a, chiar dacă afară (vezi bine) mai fulguiește incă. Prezent lingă noi, ca un profesor exigent, rămîne Timpul, căruia trebuie să-i spunem, Onorată Instanță, numai și numai adevărul.

Reportaj contraeronometru— Colega, în locul tău nu m-aș grăbi. Sint patru „profi" la poartă!— Hai mă ! Nu te cred !— Nu mă crezi? Du-te și vezi — or să te înhațe imediat. Nu vezi cit de „extpa- școlar" arăți? Pentru începutul unei zile de luni, nu-i rău deloc. Rind pe rind, din genți și buzunare se ivesc (prestidigitație, nu glumă), bentițe șifonate, matricole prinse-n ace, în timp ce gentile tip „tașcă" cu inscripții și saluturi multinaționale dispar discret, elegant, feminitate desăvîrși- tă, sub paltoane. Se poartă modestia — n’est pas ?
FOTOGRAME DE RECREAȚIE— Pe coridor, băieții încing o partidă de fotbal cu o monedă de 25 de bani. Emoțiile pentru turneul final de la Paris au început de pe acum. Se marchează goluri, se fac contestații sub privirile vădit indiferente ale fetelor. Rezemate de calorifere, discută despre concertul de duminică ...„Formidabil"... „Așa și-așa"... „Merge"...— In clasă, „tocilarele" mai reproduc o dată cu ochii în tavan lecția. Nu strică niciodată. Ceva mai retrasă, Anca își face de lucru în caietul colegei de bancă pentru o mică și nevinovată gură de măr, în timp ce Liviu se visează la europenele de sală. Proba preferată? — 800 cm bănci. ...„Puțin respect, ce naiba! în condițiile acestea nu se pot face temele".— In curtea interioară, Monica își consumă zilnic borcă- nelul cu melancolie. Numai Alina (elev de serviciu pe școală) se preface că nu ne mai cunoaște și se grăbește să sune de intrare. Ei ce-i pasă ?

★Nu-ți trebuie prea multă inteligență să ajungi la următorul adevăr. Orice oră de

desen tehnic e lungă ca o zi de post. Merge și reciproca.Șoapte duioase răzbat din diferite bănci.— Cît mai e ?— Păi, de-abia a început ora !Peste cîteva minute întrebarea revine. Același răspuns. Nici nu-ți vine să crezi. Ceva r.u-i în ordine și brusc t.e gin- dești la ce spunea Einstein despre timp și spațiu, la rachete fotonice, la perpendiculara dusă pe un plan și la două nevinovate cuvinte: perturbări sau permutări? Care din ele reprezintă pronunția corectă? Noroc că se sună.Rind pe rind, hainele din cuier dispar. E tot mai liniște și pustiu, seniori! Culoarele lungi și somptuoase, pictate în roșu pompeian regal par acum un nesfîrșit labirint. Au încetat brusc bîza, fotbalul de masă, cursele contracronometru, comentariile muzicale.
★...„Și totuși o rochiță c-un mic volănaș aici și o minecă scurtă, un mic cordon, și pantofi albi ar fi drăguț", spuse 

F. și-și cuprinse virful degetului arătător de la mina dreaptă cu buzele. întorc capul spre ea. Da, a făcut acest gest și pare a fi tare mîndră.
V. are ochii larg deschiși, o privire serioasă, gesticulează cadențat cu ambele mîini îndoite de la cot, cu degetele ușor răsfirate, oscilînd între linia umărului și a cotului, incercînd să păstreze măcar prin asta ritmul vorbirii.Pe rîndul de la mijloc, ultimele două bănci, se discută aprins pe seama unui cub pestriț de culori. Obiectul cu pricina încă nu s-a hotărit cui să aparțină.Ochii albaștri ai lui D. D. caută mult dincolo de fereastră. Copaci, virfuri de case vechi, istorice — cine știe ce mai văd. Poate pe împăratul Frișculiță-Linguriță despre a

cărui existență m-a întrebat pe tonul cel mai serios cu putință în clasa a IX-a. De atunci tot scrie la această poveste și cred că într-o zi o va și termina. Nu în ritmul acesta bineînțeles.
A. G. își continuă cursa transoceanică.La fereastra a doua se desfășoară după toate aparențele un proces literar. (Anul trecut a fost unul și la noi în clasă. Era să ne sfîșiem. Mă întreb cum o fi unul adevărat. la Tribunal). Unii o judecă pe Emilia, alții o apără. (Emilia. Patul lui Procust). Așa o fi și in viață ?
E. O, e foarte conștiincioasă. Repetă în gînd încă de pe acum pentru teze.
R. P. mănîncă un biscuit și vorbește în gînd despre patinatori. Aveau costume frumoase. „Ea era o dulce." (Bolero de Ravel poate fi dansat și ca un tango bine ritmat).
S. M. e gata de zbor. Dă din mîini ca o elice de avion interbelic. Se supără pe mine pentru comparație. îmi cer scuze, am interpretat greșit. Cît de subiectiv e omul....N-aș vrea sâ fiu vreodată eleva lui S.M. Dar ce aș vrea?...Clipa pe care o trăiesc acum e ultima din timpul care s-a dus și prima din timpul care vine, gîndește S. Așa spunea și Leonardo da Vinci pictor, inginer, arhitect, un cineva, un model, un enciclopedist. Unde mai găsești acum așa ceva ?
R. este o oază de tăcere. Dar de ce oază și nu altceva?...Cel mai bine ar fi să-l facem la munte (Este vorba bineînțeles despre bacalaureat). Desigur că se găsește cineva care să mă contrazică. Mai sint și alte propuneri. Perfect. Propun doar ca ele să fie scrise și semnate cu orice nume vreți. Dacă vâ jenați de propriul nume vi-1 sugerez pe al meu.

Rînduri la sfirșitul caietuluiîntre portretul schițat și rindul de carte e o viață de om albă, mirosul unei sticle de parfum nedeschise. Uneori, aș vrea să știu că gestul se va întregi odată și omul din cartea mea va ridica mina și-și va șterge cearcănele făcute de un elev, gîn- dindu-se la ciocolată cu alune. Uneori, aș vrea să știu dacă omul acesta a fost și altceva decît poza din colțul lecției pe care am avut-o de pregătit pentru astăzi, aș vrea să știu dacă vorbea liniștit sau gesticula, dacă făcea pașii mari sau nu. Eu nu știu despre el decit că a fost punctual la întilnirea cu istoria și că acum mă privește cu ochi goi, o viață închisă in statuia dintr-o piață pu

blică. O fi trist sau o fi doar impresia celor patru colțuri între care trăiește încă omul acesta, dispărut de mult. Ii lipsește anonimatul meu de elev nici prea leneș, nici prea silitor, ca să poată să iasă din cartea aceasta, din care nu poate să privească dincolo decît o dată pe an, cînd numele său devine lecție de zi.Bătrînul erou a luptat, a fost rănit, dar n-a trăit niciodată mai mult ca în cartea aceasta.îmi vine să-i deschid pagina Ia fiecare dintre sărbătorile mele și să-i dăruiesc ceva, dar am de învățat mereu altă lecție.
Pagină realizată de elevele Camelia Beciu (XI B), Diana 

Dicu (XII A), Isabella Ghorfi (XII A), Adriana Lefter (XII A), 
Camelia Popescu (XI B), Gabriela Popescu (XII A), Lidia Radu (XI B), Emilia Starch (X A)

Ce poate fi mai frumos 
ca o zi de școală, decît 

o altă zi de școală?O zi obișnuită. Vreme închisă de primăvară timpurie. Cind intru pe poarta școlii, monumentala clădire imi zimbește. Se pare că m-a recunoscut. Ferestre înalte, curte cu castani, grădina interioară cu vișini japonezi, înconjurată de coridoarele roșii, ornamente bogate, stucaturi, totul impune respect. Liceul meu e frumos. De asta sint sigură.Atmosfera din clasă — veselă ca de obicei. Curios — nimeni nu-și scrie ternele în pauză. Prima oră începe chiar în clipa în care în clasă intră nelipsitul întîrziat :— Vă rog să mă scuzați, dar am rămas in pană pe drum... adică mașina. Inutilă precizare. Clasa izbucnise deja in rîs.în pauză, discuții vesele, amicale.— Are cineva o bentiță în ■plus ? Tocmai azi s-a nimerit S-o uit acasă.— Dar ce, ai avut-o vreodată ?A doua oră, cabinet. Și cabinetele obligă la ceva — trebuie să intri cu papuci. Din pînză,

din plastic, din orice alte materii, trebuie să ai papuci ! Ca și temele scrise, papucii nu trebuie să lipsească nici unui elev. Clar !Orele trec. Tovarășa dirigintă ne reamintește de planul economic. Cu sticlele și borcanele am terminat. Rămin hîrtia și fierul vechi.— Se primesc și frigidere ? întreabă cineva pus pe glumă.— Numai c-un conținut adecvat, de sezon, i se răspunde și toată clasa izbucnește în rîs.în fine s-a sunat. Putem pleca acasă. Ne gîndim la vacanța frumoasă, sublimă am putea zice, dar care lipsește cu desă- vîrșire. Eu, personal, mă gîndesc la lucruri mai concrete. încerc să uit că am de făcut trei compuneri (rețineți, trei), așa că pentru moment îmi imaginez că a venit primăvara, că intrăm în practică și că am dat toate tezele.Cu inima ușoară, plec acasă, rememorînd veselia unei zile de școală ca toate celelalte.
X

La 19 martie 1851, prin luminata rezoluție pe care domni
torul Barbu Știrbei o pune pe raportul Eforiei școlare, se 
semnează, de fapt, actul de naștere al acestui liceu de filo- 
iogie-istorie bucureștean, fiind în acea vreme prima șeoaiă- 
seminar de fete din Țara Românească și funcționind „Pe 
podul Tirgului de afară în casa ce se zice a iui Manuc". 
Iată de ce 19 martie a fost aleasă ca Zi a școlii, o zi în 
care absolvenți din toate promoțiile se intilnesc într-un 
emoționant și festiv cadru cu actualele promoții de elevi. 
Această reîntiinire cu vechile săli de curs este, dincolo de 
nostalgia și omenescul sentimentalism pe care o presupune, 
un gest de recunoștință față de primii profesori, față de 
dragostea și priceperea lor profesională. Pagina elevului de 
astăzi este din această perspectivă un gind curat și sincer 
de mulțumire pe care îl datorăm mereu profesorilor și șco- 

V noastre.
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Actuala campanie agricolă de primăvară a cumulat toate 
atributele unei autentice bătălii pentru recolte sporite. Ca
priciile Vremii, obișnuite pentru această perioadă la întîl- 
nirea cotidiană a gospodarilor cu ogorul, ridică serioase 
obstacole în desfășurarea lucrărilor. Răzbate însă tot mai 
pregnant, de la o zi la alta, răspunsul faptic al lucrătorilor 
ogoarelor, care transformă orice acțiune întreprinsă în cîmp 
într-o nouă treaptă către recolta ce se vrea tot mai bogată 
în acest an. Asemenea dovezi ale hotărîrii exemplare a oa
menilor de a fructifica la maximum tot ceea ce este priel
nic pentru recoltă reprezintă o permanență a muncii în 
perimetrul întreprinderii „30 Decembrie", complexă unitate 
agricolă situată la poarta „de sus“ a județului Giurgiu și 
înscrisă Cu titlu de prestigiu între întreprinderile fruntașe 
ale agriculturii noastre socialiste.

Indicativul „Recoltă" concentrează în aceste zile toate for
țele unității, starea de alertă neîncetînd nici noaptea. Pen
tru că, iată, noaptea ce a precedat echinocțiul de primăvară 
(alertată la rîndu-i de ascensiunea zilei ?!) a coborât verti
ginos mer’curul termometrelor, care s-a oprit la minus șapte 
grade (!). Ce a urmat ? La orele dimineții lupta împotriva 
capriciilor vremii creștea în intensitate...

Tînărul tehnician Adrian Ionescu, șeful fermei nr. 5 a Întreprinderii „30 Decembrie", raportează 
prin stația radio': „Datorită măsurilor luate, nu avem pierderi pe suprafețele cultivate cu legume 

in solarii"
în condițiile oscilațiilor puternice ale temperaturii, echipele de tineri intervin prompt la protejarea 

legumelor timpurii

Constanta 
temperatură 

a munciiLegătura directă între punctele de lucru ale întreprinderii nu încetează o clipă. Analiza întreprinsă in dimineața zilei de 20 martie a fost axată îndeosebi pe acțiunile de contracarare a efectelor înghețului. A- tenția se îndreaptă către culturile din solarii, respectiv spre varza timpurie și salata plantate recent la ferma nr. 5. Măsurile întreprinse pentru etanșei- zarea solariilor tip tunel au fost prompte, în acest fel menținîn- du-se cantitățile de căldură a- cumulate în timpul zilei. Totuși pericolul compromiterii recoltei pe o suprafață de patru hectare nu a trecut. Tînărul inginer Du
mitru Trincă, avind în răspundere sectorul legumicol al întreprinderii, împreună cu șeful fermei nr. 5, tehnicianul Adrian 
Ionescu, au procedat imediat la aerisirea tunelurilor pentru a evita dezghețarea rapidă și a reduce șocul termic provocat de așa-numitul „efect de seră". Intervențiile operative ale tineri
lor specialiști și lucrători de aici au determinat astfel întrunirea condițiilor vegetative pentru continuarea, fără pierderi, a dezvoltării culturilor, munca ur- mînd programele stabilite inițial. Desigur, s-au ridicat semne de întrebare, dacă nu cumva s-a riscat prin înființarea culturilor timpurii. „Riscul ar fi incompa
rabil mai mare dacă nu am ac
ționa, dacă am fi intîrziat plan
tatul" a fost și este răspunsul tinerilor de aici. Ei au depășit greutățile pricinuite de vreme, menținînd temperatura muncii constant ridicată.Pe suprafața de 15 hectare cu solarii continuă acțiunile desfășurate de peste 100 lucrători, între care se evidențiază ute- ciștii Ion Pitran, Viorica Ale
xandru, Ion Miu, Dumitru Ban- 
dac și mulți alții. Ei au în răspundere transportul și plantarea răsadurilor, trecînd deja la pregătirea terenului pentru plantarea tomatelor timpurii in solarii. Se lucrează intens, cu maximă grijă pentru obținerea recoltelor record planificate. A- ceasta este nota dominantă a întregii activități, în pofida condițiilor climatice dificile, oamenii fiind incomparabil mai bine pregătiți pentru a asigura succesul actualei campanii agricole. Răsaduri ! Cit mai multe răsaduri de bună calitate pentru recolte 

mari in acest an ! Aceasta este deviza lucrătorilor tineri de la 
ferma nr. 3

Posibilități de a reduce perioada semănatuluiFirește, ansamblul acțiunilor desfășurate la întreprinderea „30 Decembrie" se supune acelorași rigori privind calitatea lucrărilor, „statul major" al campaniei de primăvară soluționind continuu problemele ivite în desfășurarea operațiilor. In acest context, se detașează acțiunile de fertilizare a terenurilor care primesc sămînța, administrîn- du-se pînă acum peste 22 mii tone gunoi de grajd. Referin- du-se la fertilizări, tovarășul dr. ing. Nicolae Dima, directorul tehnic al unității, ne declara : „Decalajul ivit la însămînțarea culturilor din prima epocă se poate depăși dacă avem în vedere că plusul de apă din sol,

Tînărul inginer Dumitru Trincă, care răspunde de producția legumicolă in unitate, împreună cu ingi
nerul Georgel Chiș, secretarul comitetului U.T.C. de la întreprinderea „30 Decembrie" verifică „re
zistența" muncii lor... la o temperatură de minusșapte grade !

Reperele lucrului bine făcutAsigurarea răsadurilor pentru recoltele de legume timpurii constituie încă o coordonată distinctă în munca tinerilor. Practic, din primele zile ale anului, cum ne asigură Georgel Chiș, secretarul comitetului U.T.C. de la întreprinderea „30 Decembrie", s-a acționat neîntrerupt pentru obținerea de răsaduri viguroase, bine pregătite pentru 

fertilizările efectuate, ca și aplicarea corectă a tehnologiilor conduc la asigurarea celor mai bune condiții pentru producția agricolă. Natura are posibilitatea de a recupera, iar prin soluțiile și măsurile întreprinse acest proces este dirijat în folosul nostru"..Astfel, în scopul însămînțării culturilor din prima epocă, din inițiativa tovarășului Alexandru 
Enciu, Erou al Muncii Socialiste, director general al întreprinderii „30 Decembrie", au fost pregătite patru mașini de semă
nat cit tracțiune hipo. în perimetrul fermei nr. 17, condusă de inginera Florentina Pica, a- ceste mașini vor intra în brazdă 

recoltele record de legume. Reperele acestei activități, concretizate la ferma nr. 3, condusă de ing. Gheorghe Blănaru, înseamnă în primul rînd producerea a nu mai puțin de 25 milioane fire de răsad, din care 3 milioane pentru necesarul unității, iar 21 de milioane pentru unitățile agricole și un milion pentru gospodăriile individuale din jude

la semănatul mazărei, reușin- du-se astfel și o eșalonare a recoltării, precum și o devansare a intrării în funcțiune a fabricii de conserve. Dealtfel, tot în vederea scurtării perioadei de semănat au fost identificate solele ce se pretează la schimbarea destinației culturilor din prima urgență. Pentru pregătirea terenului în vederea înființării unei pășuni de 50 ha sînt folosite tot mijloacele tractate hipo, iar la taberele din cîmp formațiile mecanice sint gata pregătite pentru a răspunde urgențelor campaniei, imediat ce terenul permite intrarea în brazdă.

țul Giurgiu. S-a trecut deja la livrarea răsadurilor către beneficiari, colectivul fermei, prin tinerii de aici, asumîndu-și îndatorirea de a produce suplimentar sarcinilor inițiale încă 7 milioane fire de răsaduri solicitate de către Trustul horticol județean.

Spre piețele Capitalei și ale municipiului Giurgiu au fost livrate 
aproape un milion bucăți de salată verde, numai in această lună 

de... primăvară. Se pregătește un nou transport

Sînt acestea dovezi elocvente a!e muncii 
depuse cu înaltă răspundere de către tinerii 
de la această unitate, ceea ce le permite să 
obțină constant producții mari, să contribuie 
astfel plenar la înfăptuirea obiectivelor noii 
revoluții agrare. Pentru ei, rezultatele acțiuni
lor întreprinse în aceste zile reprezintă ex
presia nemijlocită a dăruirii, a cutezanței, a 
dorinței de a milita faptic în vederea reali
zării de recolte record — sarcină deosebit de 
importantă în acest an cînd aniversăm prin 
muncă deosebit de rodnică anul 40 al liber
tății noastre și întîmpinăm Congresul al 
XllI-lea al partidului.

NICOLAE GHELASE 
Foto : VALERIU TANASOF

LA FABRICA DE MOBILA DIN CADRUL C.P.L. DROBETA TURNU SEVERIN

Rebuturile aduse la cota zero o performanță deosebită în bătălia pentru calitate
73 000 lei reprezentau valoarea rebuturilor în

registrate la Fabrica de mobilă, din cadrul Com
binatului de prelucrare a lemnului Drobeta Turnu 
Severin, după primele trei luni de producție din 
anul 1983. In 1984, acum cînd ne apropiem de 
sfîrșitul primului trimestru, la această fabrică, in 
dreptul rubricii „rebuturi" este consemnată cifra 
0 (zero!).Se poate, deci, ca prin eforturi susținute, prin măsuri ferme, din cifrele de bilanț să dispară practic rubrica „rebuturi" ? în pofida unor opinii, a unor sceptici care afirmă că este practic imposibil să se a- tingă cota zero la acest indicator de calitate, iată că acum, după aproape trei luni din acest an, colectivul Fabricii de mobilă din cadrul C.P.L. Drobeta Turnu Severin le aduce, drept argumente hotăritoare, modul muncii, al preocupărilor și aplicării unor măsuri deosebit de eficiente concretizate prin realizarea exemplară a sarcinilor de gian, fără a înregistra nici un retțutl Așadar, s<; poate. Cum ? — rom, încerca să demonstrăm în continuare, împărtășind din experiența oamenilor muncii de la această unitate severineana.

MASURILE TEHNICO-ORGA- 
NIZATORICE, APLICATE CU 

FERMITATE„Fiecare dintre noi, cei care alcătuim colectivul de la C.P.L. 

Drobeta Turnu Severin — ne spunea tovarășul Ilie Zorliu, secretarul comitetului de partid pe combinat — este conștient că realizarea exemplară a obiectivelor stabilite pentru acest an hotăritor al cincinalului, creșterea eficienței economice a activității noastre nu sînt posibile fără acordarea unei atenții deosebite problemelor calității și nivelului tehnic al produselor. Dispunem de suficiente resurse, la fiecare loc de muncă, pentru atingerea dezideratelor propuse. Avem programe bine întocmite în acest scop, ce au fost completate, în ultima perioadă de timp, cu noi și valoroase măsuri menite să conducă la îmbunătățirea radicală a calității produselor, în concordanță cu sarcinile stabilite de Hotărîrea Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. cu privire lă intensificarea acțiunilor Și măsurilor tehnico- organizatorice și politice în •vederea înfăptuirii Programului de ridicare a nivelului tehnic și calitativ al produselor.

Important este, deci, să se acționeze cu toată hotărîrea pentru transpunerea în viață a sarcinilor, a propriilor programe adoptate. Rezultatul, în a- ceste condiții, nu poate fi decît unul singur : egal cu realizările obținute la Fabrica de mobilă, acolo unde planul a fost îndeplinit, nu s-au înregistrat refuzuri sau reclamații de la beneficiarii interni sau externi, iar rebutul este o mențiune fără acoperire cifrică"...Să vedem, așadar, cum s-a acționat la Fabrica de mobilă pentru remedierea deficiențe
EXPERIENȚA POZITIVĂ: VALOARE, EFICIENȚĂ, PUTERE DE GENERALIZARE

lor și neajunsurilor ce au condus, în anii trecuți, la inregis- trarea unor reclamații (puține la număr, ce-i drept) și a unor rebuturi (cu valoare destul de mică), probleme pe care respectivul colectiv și-a propus să le elimine în acest an. Citeva din măsurile adoptate ne-au fost prezentate de către inginerul Gheorghe Rochian, șeful fabricii : „Marea majoritate a produselor noastre sînt destinate exportului. Firesc, deci, în aceste condiții, esențială este realizarea unei bune calități, care să asigure creșterea continuă a competitivității mobilei realizată la Drobeta Turnu Severin pe piața externă. Ce am între

prins noi în acest scop în primele trei luni din acest an ? Mai întîi am întocmit un cuprinzător program de măsuri organizatorice și tehnologice și, apoi, am trecut la aplicarea lui în viață. Astfel, între altele, doresc să insist asupra dezvoltării sectorului de mobilă de artă (mult cerută la export) prin care asigurăm sporirea volumului de producție la nivelul planului. Prin autoutilare, am creat o serie de dispozitive și utilaje pentru șlefuirea masivelor de lemn și pentru transportul interior în cadrul sectoarelor.

In paralel, am acordat o atenție deosebită dotării fiecărui loc de muncă cu S.D.V.-uri și cu aparate de măsură și control și imprimării unei discipline severe la mașinile II — șlefuit în alb — și la montai, acolo unde se mai înregistrau rebuturi în anul trecut".
CONTROLUL DE CALITATE 

PREVINECum responsabilități directe, nu numai în a depista defectele, ci și în a preîntâmpina apariția unor rebuturi revin controlorilor de calitate, în continuarea anchetei noastre am considerat oportună o discuție pe această temă cu cei 

care coordonează direct această activitate la nivelul combinatului și, firesc, la nivelul fabricii de mobilă.— Trebuie să vă mărturisesc că, în egală măsură, și noi, cei care efectuăm controlul, ne mîndrim cu faptul că la mobilă, pe perioada care a trecut din acest an, nu am înregistrat nici un rebut — ne declara inginerul Gabriel Nea- țu, șeful biroului C.T.C. al combinatului. Și nu este, în nici un caz, efectul unei slăbiri a atenției controlorilor, am spune chiar pe fondul unei exigențe tot mai mari în ceea 

ce privește calitatea. Această realizare este rodul unor măsuri inițiate împreună cu colectivul amintit, măsuri ce s-au materializat deja. Astfel, am constituit un colectiv de specialiști care au realizat fișa de criterii pentru cele mai bune produse din țară (respectiv produse etalon), pe baza acestora urmărind eliminarea cauzelor care au contribuit, în anii trecuți, la menținerea unor deficiențe calitative. La Fabrica de mobilă, pe baza experienței acumulate la fabrica de placaj, am introdus și o metodă modernă de control, numită metoda dementelor. Aceasta, pentru cei care nu o cunosc, constă din stabilirea 

defectelor critice — minime și maxime — la produsele finite, pe baza cărora se întocmește o diagramă de frecvență, și pe sectoarele unde se produc. Cu- noscind mai bine cauzele, avem posibilitatea să intervenim operativ pentru eliminarea acestora. în ceea ce privește controlul de calitate, am trecut la organizarea unor cursuri speciale de reciclare, iar pînă la 30 martie vom testa întregul personal C.T.C., cei care nu vor trece testele urmind a fi înlocuiți. Problema calității este deci, pentru noi, o problemă esențială, tra

tată cu maximă atenție. Dovadă este și faptul că săptămî- nal, se analizează pe fiecare secție calitatea produselor și lunar în cadrul C.O.M., stabi- lindu-se măsuri pentru eliminarea deficiențelor' .în continuare, in dialogul cu tehnicianul Victor Mergea, șeful grupei C.T.C. de la Fabrica de mobilă, am insistat asupra celor mai eficiente soluții adoptate aici, care au contribuit la creșterea nivelului calitativ al produselor și eliminarea r'ebuturilor. Aflăm că la această fabrică s-a trecut la organizarea punctelor fixe (la fiecare utilaj) de control, unde C.T.C.-istul verifică pe fiecare muncitor pe lot de 

produse. Dacă se constată un defect, se refuză întregul lot, muncitorul avind obligația de a resorta și reverifica toate produsele. Defectele și numele celui în cauză se înscriu in fișa C.T.C. și, firesc, dacă este cazul se adoptă măsuri de sancționare. „în vederea eliminării refuzurilor prin degradare în timpul transportului — ne spunea interlocutorul — am luat măsuri pentru îmbunătățirea tehnologiilor de realizare a ambalării, urmărin- du-se în permanență de către controlorii de calitate cum se execută această operație, precum și ambalarea, manipularea și încărcarea în mijloacele de transport. Pentru respectarea disciplinei tehnologice pe întregul flux de producție certificarea calității se face numai prin aplicarea vizei de control pe produs sau pe documentele de însoțire ale acestora pe flux. Efectul acestor măsuri, al celorlalte pe care le-ați notat deja, este cunoscut .
TINERII, O PERMANENTĂ 
RESURSA DE INIȚIATIVĂDesigur succesele amintite dincolo de măsurile de control — foarte exigente — sint în principal rezultatul muncii, preocupărilor, inițiativelor fiecărui membru al acestui harnic colectiv, în rîndul căruia tinerii dețin o pondere însem-. nată. Pentru fiecare tînăr, după cum ne declara Tudorel Hîrșovu, secretarul comitetu

lui U.T.C. pe combinat, calitatea producției realizată este unul din criteriile de bază, punctate corespunzător, în cadrul întrecerii uteciste. La Fabrica de mobilă, inițiativa „Eu produc, eu controlez, eu răspund" nu este o simplă... lozincă, așa cum se mai întîm- plă in unele întreprinderi. Mai mult, aici a fost introdusă și „gestiunea calității", metodă prin care se urmărește optimizarea costurilor calității. Tot ei, tinerii, după orele de program, în cadrul acțiunilor de muncă patriotică participă la realizarea unei linii de lăcuire și uscare a scaunelor, realizarea unui nucleu de curbare cu celule de aburire, prese și mașini de curbat și reorganizarea sectorului de semifabricate, în vederea prelucrării reperelor de rășinoase pentru mobilă destinată exportului. Toate acestea, precum și celelalte măsuri adoptate in direcția perfecționării pregătirii profesionale, întărirea ordinii și disciplinei, au drept scop îmbunătățirea continuă a nivelului calitativ al mobilei fabricate la Drobeta Turnu Severin, cîștigarea unor noi piețe externe de desfacere. Așa se pot, deci, sintetiza citeva din inițiativele ce au condus la Fabrica de mobilă din cadrul C.P.L. Drobeta Turnu Severin, la înregistrarea unei situații demne de invidiat — nici un rebut în trei luni din 1934.
I. D. CUCU
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CHIPUL DE PRIMĂVARĂ AL ORAȘELOR Șl SATELOR PATRIEI

Inițiative — lapte — împliniri

Pentru frumusețea orașului
BIOGRAFII

Sera și pepiniera Exploatării de gospodărie comunală și lo- cativă Brad, județul Hunedoara, ce se întinde pe o suprafață de un hectar se află situată discret chiar in mijlocul orașului. De aici pleacă materialul săditor pentru spațiile verzi din Brad, Vața de Jos, Gurabarza și Țebea cit și pentru populație. în vederea Înfrumusețării curților și spațiilor din fața caselor au fost puși la dispoziția populației arbori și arbuști ornamentali, precum și diferite specii de flori în valoare de peste 10 mii lei. în cele trei corpuri de seră se produc anual 40 de mii de fire de flori in peste 20 de specii. Tot aici se obțin' arbori decorativi din familia foioaselor și conife-
Noi spațiiDupă cum ne informează tovarășul Teodor Mihăilă, președintele Cooperativei orășenești de achiziții și desfacere din orașul Tg. Frumos, județul Iași, în a- cest an, Zestrea noilor spații comerciale ale orașului a continuat" Să se îmbogățească, atin- gind in total 2 372 m.p. S-au dat astfel in folosință 12 unități comerciale printre care un magazin de jucării, o librărie, un magazin de confecții copil, unul de încălțăminte și tricotaje pentru topii, galanterie și tricotaje fe

relor. Dintr-un calcul făcut rezultă că în ultimii cinci ani au luat ființă de-a lungul șoselelor și străzilor din Brad peste 2 000 m.l. aliniamente de arbori din familia foioaselor. Ani la rînd orașul Brad a ocupat locuri fruntașe pe județ în ce privește curățenia și frumusețea. în a- cest an vor fi amenajate încă două hectare de spații verzi. Se vor planta peste 1 000 de arbuști de diferite specii, peste 500 arbori (foioase și conifere). 30 000 fire de flori și peste 2 000 fire de trandafir. In curînd, în luna aprilie, vor înflori primii arbuști. Va fi o primăvară frumoasă.
ION COȚOI

comercialemei, o unitate pentru articole sport, o marochinărie, un magazin de mobilă, unul de cosmetice — parfumerie etc. Tot în acest timp s-au mai dat în folosință o nouă și modernă farmacie și un magazin de prezentare și desfacere a produselor Fabricii de încălțăminte „Aurora" din localitate. Toate aceste spații au fost amenajate la parterul noilor blocuri de locuințe date în folosință in aceste luni.
DUMITRU PAPUȘOIU

Rînduri despre forestieriDinspre obirșin izvoarelor, pe văile Metrului si Tismanei, pădurile ..coboară" în mașini spre platformele de preindustrializa- re ale U.F.E.T. Baia de Aramă. Numai la Apa Neagră, pe o asemenea platformă, peste 225 mc de „uur verde" este descărcat zilnic de către tinerii ifroniști Ionel Ionescu, Sever Elena, Nicolae Duducă, Anton Ionescu și Văslle Stiucă. Arborii sint introduși ip bună parte in despică- toare și ferftstraie mecanice spre a fi transformați în lobde industriale pentru PAL, și PFL, celuloză, bușteni pentru gater, dcrUlaj șl furnir. Buștenii drepți și riguroși sint sortați la dimensiuni și trimiși la C.P.L. Tg. Jiu.Acolo, sub ceața densă a dimineților, mir.uind cu pricepere și iscusință fevâstraiele și despică- tbarcie, muncitorii forestieri transformă trunchiurile doborite din munți in material pentru preindustrializare, grăbind astfel drumul pădurilor spre industrie. Am întîlnit în această

primăvară la datorie oameni din brigăzile conduse de Nicolae Bengescu și Ion Predescu, oameni care pun multă probitate și conștiinciozitate profesională în ceea ce fac. Datorită lor, lemnul trece, într-un circuit bine stabilit, spre noi metamorfoze.Astfel, Platforma de pteindus- triaiizare de la Apa Neagră reprezintă un prim popas al lemnului în drumul său spre industrie. O Cantitate însemnată dih cei peste 65 de mii m.c. de masă lemnoasă exploatați din parchetele forestiere de pe cursul superior al Motrului în ultima vreme, se oprește aici unde își încearcă virtuțile profesionale tineri forestieri ca : sortatorii Sabin Luca și Hatalambie Ionescu, drujblștii Gheorghe Nanu, Pan- telie Bordînc, Gheorghe Tutuna- ru și Gheorghe Șerban, muncitorii de la despicătoare și coji- toafe pentru celuloză : Eleonora Stoican. Luxița Tutunaru, Mihail Bordînc etc.
ION ELENA

OBIȘNUITE 

Polideservirea și 
policalificarea — 

o problemă 
de conștiințăLa cei 26 de ani ai săi, Fi

limon Boboc este unul dintre 
merituoșii tineri comuniști de 
la întreprinderea de mașini- 
unelte pentru presare ,?i for
jare Tg. Jiu. Aici s-a format, 
aici și-a cîștigat numele de 
muncitor fruntaș. Primul lu
cru pe care-l aflăm despre el 
este că lucrează la patru ma
șini : două raboteze, o ma
șină de rectificat ghidaje și 
alta pentru mortezat. Nici una 
dintre acestea nu este cu co
mandă program. Organizin- 
du-și insă judicios timpul și 
locul de muncă printr-un 
flux tehnologic in coordona
re, reușește să le facă pe toa
te să funcționeze minut cu 
minut in cele 8 ore. In cazul 
lui, productivitatea este de 
300 la sută, retribuția lunară 
obținută, in condiții de acord 
global, depășește pe cea a 
unui specialist. Piesele care 
ies din mina lui, fie că sint 
ghidaje pentru presele hi
draulice de 630 tone forță, fie 
glisierele pentru presele me
canice de 250 tone forță, su
porți: cuțit pentru foarfecele 
de debitat tablă de 1 630 RN 
sint de o calitate ireproșabi
lă. Oricine il întreabă care-i 
secretul reușitei, capătă un 
răspuns simplu : „Totul de
pinde de felul în care iți în
grijești utilajele". Așa înțe
lege comunistul Filimon Bo
boc dubla calitate de proprie

tar și producător de a lucra 
pe utilaje in valoare de peste 5 milioane lei.

La rîndul său, a format in 
același spirit al muncii pe 
mulți tineri, majoritatea ab
solvenți ai Liceului industrial 
nr. 5 din Tg. Jiu de pe lingă 
LM.U.P.F. Mulți dintre ei 
lucrează alături de Filimon 
Boboc, pe alte mașini, alcă
tuind „brigăzi de înaltă pro
ductivitate", la fel de conști
incioși și destoinici frecven- 
tind diferite forme de per
fecționare profesională in ca
drul politehnicii muncito
rești.

Frezorul comunist Filtmon 
Boboc este și președinte de 
sindicat la atelierul „Prelu
crări grele" și il preocupă la 
fel de mult și problemele de 
muncă și viață ale muncito
rilor. tn cadrul întrecerii so
cialiste ocupi de mai mulți 
ani un loc de frunte, fiind 
un exemplu demn de urmat 
pentru mai tinerii lui colegi.

ION TARBAC

BUCUREȘTI:Arbuști ornamentali, dar și pomi fructiferiîn aceste zile, mii de tineri din unitățile economice, instituțiile și școlile Capitalei, ne spune Eugen Mărăcine, activist al Comitetului municipal U.T.C., sporesc „zestrea" de frumos a Bucureștiulili, participînd la ample acțiuni de muncă patriotică pe „șantierele primăverii". în perioada 20 martie— 30 aprilie se va încheia acțiunea de plantare .a pomilor, arborilor și arbuștilor ornamentali în noile cartiere, în bazele sportive și de agrement ale U.T.C.-ului, în parcurile și grădinile municipiului nostru. Am început încă de la data de 1 martie săpatul gropilor, urmînd ca din aceste zile să începem plantările de pomi fructiferi (peste 62 000 bucăți), arbori ornamentali (60 000 bucățj), duzi (1 900 bucăți), trandafiri (26 000* bucăți), plopi (5 500 bucăți) și brazi (5 200 bucăți). Vom acționa, în principal, în cartierele Băneasa, Socului, în Parcul Plumbuita, pe b-dul losip Broz Tito, în zona centrului civic, în parcul Pantelimon II, pe b-dul 1 Decembrie 1918, unde tinerii vor amenaja și întreține spațiile verzi, vor curăța aleile. în fiecare simbătă și duminică, vor fi prezenți la asemenea activități de înfrumusețare peste 8 000 de tineri.
VÎLCEA: în hainele primăverii300 de elevi din liceele industriale (nr. 1, 5, 6) ale municipiului Rîmnicu Vîlcea îmbracă în „hainele" primăverii zonele Ostroveni, Nord, Troianu. Vor planta în această perioadă peste 500 de pu- ieți de arbori ornamentali, vor săpa rondurile de flori din parcuri din jurul arborilor.Colegii lor din orașul Drăgășani (de la liceele

agroindustrial și industrial din localitate) au în răspundere proprie întreținerea parcului 1 Mai, amplasat in zona de sud a -orașului și strada Stadionului (din zona de est).Și în orașul Horezu se desfășoară în aceste zile, în zona de est, acțiuni de săpat, greblat și întreținut zonele verzi. Prezența uteciștilor în stațiunile de pe Valea Oltului este semnalată atit la înfrumusețarea și întreținerea oazelor de verdeață cit și la acțiuni de curățenie a noilor construcții edilitar-gospodărești. Cei peste 1 000 de tineri vîlceni antrenați în înfrumusețarea localităților, sint primii și la activitățile de întreținere a bazelor sportive din cele 85 de orașe și sate ale județului.
ALBA:Ample acțiuni gospodăreștiMunicipiul Alba Iulia a devenit în aceste zile un veritabil „șantier al primăverii". Cei peste 2 000 de tineri, care sint antrenați în amplele acțiuni gospodărești. pot fi întâlniți în parcurile „23 August", 1 Mai, Tineretului, la lucrările de întreținere a celor 16 hectare de verdeață, la plantarea a peste 1 300 de arbuști și arbori ornamentali. Sînt elevi ai liceelor „Horia, Cloșca și Crișan", industrial nr. 1, 2. 3. 4.Tinerii din unitățile economice ale orașului Sebeș, în număr de peste 3 000, amenajează zonele verzi din zona Parc și zona Arini.Elevii Liceului nr. 1 din orașul Aiud redau „Parcului tineretului" din localitate chipul de primăvară.
CRAIOVA:65000 de tineri din municipiuDin cei peste 80 000 de tineri care lucrează și învață în Cetatea Băniei, mai mult de 65 000 sînt

antrenați în ample acțiuni de curățenie, înlăturat moloz în zona noilor construcții de locuințe, amenajat și întreținut spațiile verzi în marile cartiere craiovene, pe platforma de Vest (la căminele de tineret), în cartierul Lăpușului, Brazda lui Novac, Craiovița Nouă, 1 Mai, Rovine. De asemenea, în fiecare duminică al 3-lea cetățean al municipiului a devenit un bun gospodar. Tinerii craioveni vor fi prezenți și în zonele de agrement, la amenajarea acestora, fie că este vorba de parcul Poporului, de zona Hanul Doctorului, de Casa de cultură a tineretului.
MARAMUREȘ:Șantiere ale tinerețiiPrimăvara, chiar dacă geroasă, a însorit și municipiul Baia Mare. Parcul „23 August" capătă In aceste zile straiele de verdeață specifice acestui sezon prin grija elevilor și tinerilor din unitățile economice băimărene pe care îi poți întîlni acum la plantat arbori și arbuști, gard viu și la curățenia străzii V. Babeș și b-dului Unirii.Ample acțiuni gospodărești și de înfrumusețare se desfășoară și în alte localități ale județului Maramureș. In municipiul Sighetu Marmației, centrul civic este un vast șantier al tinerilor gospodari, elevi și muncitori, peste 150 la număr Zilnic, care plantează arbori și arbuști ornamentali, amenajează alei, sapă și greblează rondurile unde vor fi presărate covoarele florale ale acestui sezon.La Borșa, în parcul Grădina Morii, utecîștii descongestionează aleile de ultimele urme ațe zăpezii și pregătesc spațiile în vederea plantării de arbuști și amenajării straturilor de flori.La Tîrgu Lăpuș, în zona Dămăcusenî, în comunele maramureșene Cernești, Vima Mică, atl loc acțiuni de împăduriri pe o suprafață de peste 10 hă.

Grupaj realizat de ILEANA POPE8CU

Evenimente în viața organizațiilor U.T.C. — adunările generale de dare de seamă și alegeri

SEMNAL
Odată eu venirea primăve

rii 0 Serie întreagă de lu
crări trebuie grabnic efec
tuate. Tăierea butucilor de 
vie, curățirea crengilor copa
cilor Sint numai eîteva dintre 
lucrările care se efectuează 
cu ajutorul ferăstraielor. Dar, 
ea ferăstrălele să tăie, tre
buie ascutit* și pentru ascu
țit sint necesare pile triun
ghiulare, pile care din nefe
ricire up se găsesc nici in 
comerțul de stat și coopera
tist și nici in BJATM-uri. Cu 
diva timp in urmă (un an, 
doi), aceste pile mai puteau 
fi găsite. Acum au dispărut 
cu desăvirșire. Rugăm ca a- 
eeaștă Stare de lucruri să fie 
urgent rezolvată, adică să 
găsim în special in magazi
nele sătești uneltele atit de 
necesare.

AI,DEA ALIOR 
șl AGNETA MOLNAR Bistrița

Agendă culturală• O adevărată sărbătoare a avut loc la Stănița, cu prilejul inaugurării noului cămin cultural din comună. în mare parte realizat prin aportul tinerilor, noul edificiu este dotat cu o sală de festivități, club, bibliotecă, sală de lectură care asigură condiții optime desfășurării activității de educație artistică. Festivitatea de inaugurare a noului cămin cultural a fost marcată printr-un frumos spectacol al artiștilor amatori din localitate, la care s-au adăugat expoziții de carte și artă populară. (Gh. lrimia).
<9 La Liceul pedagogic din Caransebeș, s-a deschis o interesantă expoziție cu lucrări realizate de membrii cercurilor tehnico-aplicative de la Casa pionierilor și șoimilor patriei din localitate. (N. Magda).• Zilele trecute, pe platforma Combinatului siderurgic de la Galați a fost deschis un nou Club al tineretului. Este vorba de o frumoasă inițiativă a organizațiilor U.T.C. de la secțiile oțelăria cu convertizoare nr. 3 și turnarea continuă nr. 3. Clubul se află în imediata apropiere a celor două secții de producție și, după cum ne-am Convins in prima zi de funcționare, este foarte solicitat de tineri. Cele două organizații și-au programat șă desfășoare aici acțiuni cullu- ral-distractive și sportive.

Adunarea generală de dare de seamă și alegeri a organizației clasei a Xl-a C de la Liceul industrial nr. 1 din Pitești s-a constituit într-un prilej de aprofundată și exigentă analiză a activității desfășurate de către biroul U.T.C., de organizație, de fiecare Ute- cist tn parte pentru îndeplinirea sarcinilor asumate pe linia pregătirii profesionale, producției, creației științifice și tehnice, a pregătirii temeinice pentru muncă și viață a tinerilor. „Una dintre cerințele fundamentale ale întregii noastre activități este — se spunea fn darea de seamă — formarea unei atitudini ' responsabile față de muncă și învățătură, față de obligativitatea însușirii temeinice, de către flecare elev, a cunoștințelor teoretice și practice. Este necesar să înțelegem cu toții adevărul că numai O bună pregătire profesională și un larg orizont cultural pot asigura calitățile specifice muncitorului competent, capabil — așă cum exigențele industriei moderne o impun — să lucreze, Încă din prima zi a încadrării sale în producție, la parametrii optimi de calitate și randament".S-a relevat cu acest prilej contribuția însemnată pe care uteciștii din clasă au adus-o la realizarea unui pian de producție însumînd, la nivelul întregului liceu, o valoare de 1 600 000 Iei. El a inclus repere cu un grad de tehnicitate deosebit, cate au făcut parte, dat fiind nivelul lot calitativ, din planul de producție al întreprinderii de autoturisme.Integrindu-se preocupărilor generale, orientate nu numai spre cunoaștere ci și spre proiectare și cercetare științifică, tinerii au colaborat în mod sistematic la finalizarea unor obiective de interes didactic, menite să sporească eficiența procesului instructiv educativ desfășurat în școală. Astfel, merită amintită realizarea —

prin autodotare — a unui atelier microservice destinat instruirii elevilor in specialitatea „Motoare cu combustie internă" ; aici viitorii specialiști pot deprinde, in mod nemijlocit, prin studierea și recon- diționarea motoarelor defecte, subtilitățile meseriei pe care și-au ales-o. Un alt aspect al preocupărilor legale de pregătirea in specialitate il reprezintă antrenarea masivă a membrilor acestei organizații la rezolvarea unor teme de cercetare științifică. . Soluțiile găsite de elevi au fost apreciate de către specialiștii de la I.A.P. ; s-au dovedit valoroase rezultatele testărilor

Odată cu aceste rezultate s-au manifestat însă, in decursul perioadei analizate, și o serie de deficiența- în munca biroului, deficiențe care s-au soldat cu o slabă înțelegere a indatoririlor școlare, cu absențe nemotivate și note scăzute la purtare in cazul unora dintre membrii colectivului. Așa cum arăta în ciivintul său eleva Ruxandra Radoslavescu, mai sint unii elevi cate nu au înțeles să-și îndeplinească în mod corect sarcinile și care — persiStind in această atitudine — umbresc prestigiul clasei. „Lor Ie datorăm, a spus vorbitoarea, locul unsprezece obținut în întrecerea pentru cea

Marius Antonescu (54 de absențe la practică), George Un- gureanu (două Corigențe) și alții. însușindu-și criticile a- duse, tinerii astfel nominalizați au arătat în euvîntul lor că sint hotăriți să-și revizuiască atitudinea manifestată pînă acum, angajîndu-se in fața colectivului clasei că vor face totul pentru a-și corecta situația la învățătură, adoptînd iii continuare o comportare demnă și respectihd cu strictețe normele disciplinei școlare.Referindu-se la activitatea politico-ideologică, eleva Ale
xandra Pandrea a arătat că învățămîntul politico-ideologic

SPIRIT CRITIC, COMBATIV, 
EXIGENȚĂ Șl RESPONSABILITATE

pompelor de ulei și de benzină efectuate pe standurile a- menajate în atelierul de automobile, reproiectarea unor scule cu economie însemnată de oțel rapid, crearea unor dispozitive originale de limitare a mersului în gol la utilaje. Asemenea rezultate confirmă în mod evident existența unei preocupări permanente pentru conturarea profilului moral și profesional al tinerilor, educarea prin muncă și pentru muncă fiind, în mod rea), unul dintre principiile de bază care orientează activitatea organizației spre găsirea unor căi și metode eficiente în vederea sporirii responsabilității elevilor față de învățătură, a formării lor tn raport cu înaltele îndatoriri muncitorești pe care și le vor asuma peste puțină vreme chiar in mijlocul harnicului colectiv al întreprinderii de autoturisme.

mai bună clasă, desfășurată anul trecut în școala noastră. Să nu uităm însă că ei ar fi putut deveni elevi-model dacă in acest răstimp biroul clasei, noi toți, ne-am fi ocupat sistematic de aceste „cazuri" și nu le-am fi privit de la început cu îngăduință, așteptînd ca lucrurile să se rezolve de la sine".Spiritul combativ, deschis, care a dominat adunarea a permis desemnarea unor e- xemple concrete de tineri care nu-și înțeleg atribuțiile, manifestau! dezinteres față de pregătire și practicînd cu dezinvoltură chiulul dș la ore. Ca urmare, -au fost chemați să-și spună euvîntul în fața adunării Dumitru Caval (4 corigente și 28 de absențe nemotivate), Marius Stănculescu (o corigență și 63 absențe),

și informările politice desfășurate la fiecare două săptămini au avut drept scop aprofundarea problematicii politicii interne și externe a partidului șl statului nostru, cunoașterea temeinică a tuturor hotărârilor de partid și de Stat. Aceste acțiuni au întrunit o largă apreciere din partea tinerilor, interesul pentru evenimentele contemporane fiind evidențiat prin întrebări la obiect, prin intervenții numeroase și bine documentate. Ea a arătat că fiecare participant dispune de un caiet destinat acestor ore, consemnînd aici tot ceea ce îl ajută să cunoască și, să înțeleagă mai bine contradicțiile lumii contemporane, aspectele legate de politica de pace a României socialiste, de inițiativele tovarășului Nicolae CeaușescU, secretarul general al partidu

lui, pentru edificarea unei lumi mai buhe și mai drepte pe planeta noastră.De un interes deosebit s-a bucurat intervenția utecistăi Alina Vasilescu. InsIStînd asupra activităților cultural-edtl- cative ea a relevat buna organizare a acțiunilor desfășurate pină acum subliniind totodată necesitatea sporirii numărului de particlpanțl la .a- ceste manifestări. „Este necesar — a precizat vorbitoarea — să asigurăm colectivului clasei noastre un caracter cit mal omogen nu numai din punctul de vedere al învățăturii dar și al preocupărilor care privesc timpul liber. Numai astfel, cred eu, acțirthînd cohsftcvent, într-un colectiv unit și închegat, vom asigura acțiunilor noastre o eficiență sporită".Putem afirtna, cu deplin temei, că intervențiile tuturor participanților au dovedit responsabilitate și fermitate tn fața lipsurilor manifestate In munca organizației, spiritul critic și autocritic care au caracterizat adunarea generală dind prilejul Unei dezbateri active a aspectelor negative și deschizîhd în același timp calea Uhor acțiuni hotărfte, atigajante, în direcția eliminări! actualei stări de lucruri.Ultimul punct al Ordinii de zi l-a constituit alegerea noului birou al organizației clasei. Vorbind în numele acesteia, Ana Cristina Badea, aleasă în funcția de secretară, ă- răta că exigențele cU care se confruntă acum întreaga acti- vitate a organizației, răspunderea șl angajamentele asumate cu acest prilej trebuie să-și găsească un ecou direct în perfecționarea stilului și metodelor de muncă ale organizației, în promovarea unei atitudini severe față de respectarea îndatoririlor fiecărui tînăr, în lupta întregului colectiv împotriva mediocrității și indisciplinei.
EMILIA VASILIU

PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET

LUNA APRILIE - LUNA CURĂȚENIEI!

Cei ce doresc să-și petreacă o vacantă sau un concediu plăcut și reconfortabtl pot să-și alea
gă frumoasa stațiune Moneasa din județul Arad. Aici va fi dat in folosință un nou hotel la con
strucția căruia au participat prin muncă patriotică toți tinerii din localitate. în imagine : noul 

hotel „Moneasa"
Foto: TOADER STETCO J

în „Luna curățeniei"... mai mult ca în 
celelalte luni ale anului calendaristic, 
casa fiecăruia trebuie să... strălucească.

Igienizarea și întreținerea curățeniei în 
gospodării se pot efectua rapid, cu rezul
tate excelente, dacă sînt Utilizate PRO
DUSELE CHIMICE oferite de MAGAZI
NELE Și RAIOANELE SPECIALIZATE 
ALE COMERȚULUI DE STAT :

— UNITIM, ELDET, DETIM, ASTRAL, 
PERLAN ALB — detergenți ideali pen
tru spălarea rufelor ;

— DERO CLAR, DEVAL-VESELĂ, 
LUXIL — detergenți necesari curățirii 
veselei, faianței, mozaicului ;

— CARPETIN, ORIZONT — produse 
chimice utile curățirii carpetelor, covoare- 
lor și tapițeriilor ;

— STOFATON. PAT ASCOT. PRIMA 
— produse indicate pentru scoaterea 
petelor ;

— APRETOL, APREDUR. DELIA — 
apreturi care conferă țesăturilor un tușeu 
plăcut, mărindu-Ie durabilitatea.

MAGAZINELE COMERȚULUI DE 
STAT dispun de un variat sortiment de 
ustensile, absolut necesare efectuării cu
rățeniei în gospodării :

— LUX și NUFĂR — perii pentru mă
turat parchetul și linoleumul;

— UTIL — perie pentru șters praful;
— Perii pentru plafon, perii din ma

terial plastic destinate igienizării toalete
lor ;

— Perii pentru spălat pahare și bor
cane mici ;

— Perii pentru spălat sticle de diferite 
capacități.

ADAS REAMINTEȘTE:
DEȚINĂTORILOR DE AUTOVEHICULE, CĂ 

31 MARTIE ESTE ULTIMA ZI DE PLATĂ A PRI

MELOR DATORATE LA ASIGURAREA PRIN 

EFECTUL LEGII DE RĂSPUNDERE CIVILĂ 

AUTO, PE ANUL ÎN CURS. DUPĂ ACEASTĂ 

DATĂ SE PLĂTESC MAJORĂRI DE ÎNTÎRZIERE. 

INDIFERENT DE TIPUL AUTOVEHICULULUI - 

CU EXCEPȚIA MOTOCICLURILOR - SE PLĂ

TEȘTE O PRIMĂ ANUALA DE ASIGURARE DE 

175 LEI DE CĂTRE ORGANIZAȚIILE SOCIA

LISTE Șl DE 350 LEI DE CĂTRE CETĂȚENI Șl 

ALTE CATEGORII DE ASIGURAȚI, IAR PENTRU 

MOTOCICLURI - 40 LEI, RESPECTIV 80 LEI.
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CRONICĂ U.T.C.
Tovarășul Nicu Ceaușescu, 

prim secretar al Comitetu
lui Central al U.T.C., a pri
mit ieri o delegație a Uni
unii Tineretului Comunist 
Leninist din U.R.S.S., con
dusă de tovarășul Iurii A- 
lexandrovici Dergausov, se
cretar al C.C. al U.T.C.L.

Cu acest prilej s-a realizat 
un larg schimb de informații 
privind activitatea tineretu
lui din Republica Socialistă 
România și U.R.S.S. în dez

AGENDATovarășul Ștefan Andrei, ministrul afacerilor externe, l-a primit miercuri pe Ahmed Hassan Diria, noul ambasador extraordinar și plenipotențiar al Republicii Unite Tanzania în țara noastră, în legătură cu a- propiata prezentare a scrisorilor de acreditare.
Cu ocazia „Zilei internaționale pentru eliminarea discriminării rasiale**, miercuri s-a desfășurat in Capitală o adunare organizată de Asociația română pentru Națiunile Unite, Liga română de prietenie cu popoarele din Asia și Africa, Asociația tineretului și studenților din România pentru Națiunile Unite și Asociația de drept internațional și relații internaționale.Cuvintul de deschidere a fost rostit de prof. univ. dr. doc. Alexandru Bălăci, președintele Asociației române pentru Națiunile Unite. Despre semnificația „Zilei internaționale pentru eliminarea discriminării ra- siale“, despre poziția consecventă a țării noastre în lupta

Schimb deîn organizarea Comitetului Central al U.T.C., la Cîmpulung Moldovenesc s-a desfășurat un schimb de experiență pe țară privind contribuția organizațiilor sătești de tineret din zonele de dea! și de munte la înfăptuirea programelor de auto- conducere și autoaprovizionare în profil teritorial. Au luat parte secretari ai comitetelor comunale U.T.C. și tineri producători fruntași cu gospodărie particulară din zone necoope- rativizate, specialiști din unități agricole, reprezentanți ai Ministerului Agriculturii și Industriei Alimentare.Referatele prezentate, precum și discuțiile ce au avut loc au pus în evidentă forme și modalități concrete de folosire e- ficientă a pămintului, de sporire a potențialului productiv al
' IMPORTANT!.

O nouă ședință de lucru a cenaclului CONFLUENȚE are 
ioc azi, joi, 22 martie, a.c., la ora 19,00, în sala Ansam
blului artistic al U.T.C. din strada Gutenberg nr. 19. in ca
drul ședinței, condusă de Miruna lonescu, vor citi tinerii 
scriitori Vasile Morar (poezie) și Valeriu Sabău (proză). Se 
va prezenta scurt mettajul artistic „Vară scurtă" (regia — 
Tereza Barta).

TV
JOI, 22 MARTIE

15,00 Telex, 15,05 Tribuna expe
rienței, Valoroase inițiative ale 
O.D.U.S. 15,20 Școala satului, 
școală pentru sat. Fiii școlii, fiii 

voltarea eccnomico-sociâlă a 
celor două țări, colaborarea 
bilaterală, precum și unele 
aspecte legate de pregătirea 
și marcarea, in 1985, a Anu
lui International al Tinere
tului și de organizarea celui 
de-al XII-lea Festival mon
dial al tineretului și studen
ților.

A participat Evgheni Mi- 
hailovici Tiajelnikov, amba
sadorul U.R.S.S, Ia București.

împotriva rasismului, a discriminării rasiale și apartheidului a vorbit Gheorghe Chivulescu, ministrul justiției-
Ambasadorul Uniunii Sovietice la București, E.M. Tiajelnikov, a organizat, miercuri, la sediul ambasadei, o conferință de presă. Au luat parte reprezentanți ai presei centrale, Agenției române de presă — „Âgerpres", Radiote- leviziunii și corespondenți ai presei străine.Cu acest prilej, au fost prezentate pe larg documentele Plenarei C.C. al P.C.U.S. din februarie a.c., importanța ho- tărîrilor adoptate pentru dezvoltarea social-economică a Uniunii Sovietice, semnificația alegerilor pentru Sovietul Suprem al U.R.S.S., fiind relevate realizările și preocupările actuale ale oamenilor sovietici în munca pentru transpunerea în viată a hotărîrilor Congresului al XXVI-lea al P.C.U.S,, politica externă de pace și colaborare a partidului și statului sovietic.
experiențăgospodăriilor țărănești particulare în lumina orientărilor și indicațiilor reieșite din cuvîn- tarea tovarășului Nicolae Ceaușescu la Consfătuirea de lucru de la Sinaia și din prevederile Programului unic de creștere a producției agricole în gospodăriile personale ale membrilor cooperativelor agricole de producție și în gospodăriile producătorilor particulari. Totodată, a fost subliniată necesitatea îmbunătățirii formelor și mijloacelor muncii politice, stilului de lucru al organelor și organizațiilor U.T.C. pentru mobilizarea tinerilor din așezările rurale necooperativizate la înfăptuirea programelor locale de autoconducere și autoaprovizionare, la sporirea aportului acestora la realizarea fondului de stat.

satului. 15,35 Studioul tineretului. 
16,20 Desene animațe (color). 16,30 
închiderea programului, 20,00 Te
lejurnal (parțial color). 20,30 Ac
tualitatea în economie. 20,45 Cîn- 
tecul și poezia care ne-au însoțit 
istoria. 21,00 Film artistic : Stră
zile au amintiri. 22,10 Drag mj-e 
plaiul românesc — melodii popu
lare. 22,20 Telejurnal (parțial 
color).

RĂSPUNDERE PĂTRIOTICĂ PENTRU ĂSICURĂREă]
VIGORII Si TINEREȚII POPORULUI NOSTRU

în centrul atenției — îmbunătățirea 
asistenței medicale și creșterea natalitățiiTrăim intr-un craș în plină dezvoltare. Up oraș care se bucură de toate avantajele pe care politica de dezvoltare egală a tuturor zonelor țării, promovată consecvent de către partidul nostru, mai ales de cînd la conducerea -sa se află înflăcăratul revoluționar și patriot, eminentul om politic, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, ni le oferă. Sa ridică noi obiective economice și social-culturale, noi cartiere de locuințe. Care ar puica fi altul răspunsul la întrebarea „pentru ce și pentru cine se investește atîta efort decît aceia că totul se face pentru generația de astăzi și pentru cele viitoare, pentru viitorul orașului, al țării. Lăsăm generațiilor ce ne urmează O țară frumoasă, puternică, o înaintată cultură materială și spirituală. Intră in datori# noastră firesc patriotică, firesc naturală, să lăsăm o țară tînără, viguroasă, o generație care să ducă mai departe prin vreme făclia marilor idealuri ale po
porului nostru, un popor independent, suveran pe destinele sale, constructor pașnic, iubitor de pace și înțelegere cu toate națiunile lumii. Iată deci una din marile răspunderi ce trebuie să ni le asumăm însușindu-ne principiile, obiectivele politicii demografice a partidului nostru expuse în cuvîntarea secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, la Plenara lărgită a Consiliu
lui Sanitar Superior. Se des-

Acțiuni educative de largă audiențăFără îndoială, specificul întreprinderii noastre, unde peste 7D la sută din totalul membrilor U.T.C. il reprezintă tinerele fete, a determinat comitetul U.T.C. să întreprindă o serie de acțiuni specifice vjzind pregătirea acestora pentru muncă și viață, pentru întemeierea unor familii trainice. Am încercat ca, în primul rind, să întărim unitatea colectivelor de muncă, să formăm prietenii adevărate, capabile să genereze opinii sănătoase, să faciliteze organizarea unor acțiuni comune. Nu este de mirare deci că principalele momente festive din viața tinerilor, aniversările, căsătoriile, nașterea copiilor etc. sînt sărbătorite în mijlocul colectivelor, intr-un cadru plăcut, într-o ambianță tinerească. Trecînd prin secțiile de muncă, vei zări întotdeauna flori. Semn că bucuria fiecărui tînăr este si bucuria marii familii de la locui de muncă. Acestui generos cadru îi adăugăm o serie de acțiuni cu caracter educativ sau cultural-distrac- tiv menite să contribuie la formarea multilaterală a tînă- rului. Recent am încheiat prezentarea unui ciclu de fil- 

prinde din cuvîntarea conducătorului partidului, se reafirmă cu tărie permanenta grijă ce o poartă prezentului și viitorului țării. Sîntem îndemnați să răspundem cu toții acestei griji, asigurind un ritm minim de creștere a populației de 19—*21 la mia de locuitori. în condițiile ncrea- lizării acestui indice minim dc natalitate, ca spital teritorial ne revine o importantă sarcină de a analiza cu răspundere care sînt cauzele a- cestor stări de fapte și de a trece neintirziat ia înlăturarea lor. Această analiză a făcut obiectul unei recente plenare a comitetului orășenesc de partid care a reliefat unele carențe în educația sanitară a populației, în asistența sanitară, carențe nejustificate în condițiile existenței unor unități spitalicești dotată cu cea mai înaltă tehnică de investigare și diagnostic, cu cadre înalt calificate. Pornind de la aceste considerente s-a elaborat un complex program de măsuri care vizează îmbunătățirea asistenței medicale acordată femeilor, gravidelor, cooiilor și tinerilor, prevenirea întreruperilor de sarcină, combaterea infertilității, îmbunătățirea indicatorilor demografici și creșterea natalității. Eficiența lor se concretizează în scăderea numărului de avorturi spontane cu 20 la sută față de aceeași perioadă a anului trecut, iar mortalitatea 
me documentare privind educația sanitală a tinerelor fete și a tinerelor cupluri. Periodic, Ia căminul de nefa- miliști, unde locuiesc aproape 200 de uteciste, organizăm întilniri atractive cu participarea unor specialiști din diverse domenii de activitate, inclusiv cu cadre medicale. Am încercat, în plus, să creăm aici o atmosferă cit mai intimă, care să permită cunoașterea reciprocă a tinerilor, organizînd în acest sens o serie de seri cultural- cducative. De asemenea membrii comitetului au purtat discuții individuale cu tinerele fete, pe prob’omatica întemeierii familiei. Ne propunem ca în cel mai scurt timp să amplificăm aceste discuții, inclusiv cu familiile tinere, pentru a le cunoaște problemele, pentru a-i convinge că familia este datoare societății cu asigurarea generațiilor viitoare, că vîrsta cea mai potrivită pentru a da naștere copiilor este, atît biologic cit și social, vîrsta marilor iubiri, tinerețea. Dealtfel, tot în această direcție organizăm în curînd o expunere- dezbatere, cu participarea unor cadre de specialitate cu 

infantilă se află sub media pe țară, A scăzut, de asemenea, morbiditatea generală și specifică, mortalitatea generală, s-a prelungit durata medie de viață a locuitorilor. însușindu-ne sarcinile reieșite din Hotărirea Comitetului Politie Executiv al C.C. al P.C.R.. urmînd indicațiile date de către tovarășul Nicolae Ceaușescu, la Plenara lărgită a Consiliului Sanitar Superior, măsurile ce le întreprindem urmăresc perfecționarea asistenței medicale de medicină generală și de specialitate, activitatea de educație sanitară axată pe problemele de menținere a stării de sănătate, de sporire a natalității și creștere a copiilor. în vederea prevenirii avorturilor spontane s-a trecut la depistarea și evidențierea operativă a stării de graviditate șl acordarea atentă a îngrijirii de specialitate, la eliminarea nașterilor în afara maternității.Fiind un spital în care pe lingă cadre cu experiență lucrează numeroși tineri, urmărim perfecționarea activității de specialitate, iar prin ei, in colaborare cu organizațiile U.T.C., de femei, organizațiile de sindicat și ale F.D.U.S. vom extinde acțiunile educative în rîndul tinerelor mame, al tinerilor căsătoriți și al celor care în viitor vor pune temeliile unui cămin.
Dr. NAGY ZOLTAN 

directorul Spitalului teritorial 
Luduș

tema „Rolul familiei în societate". Acordăm în paralel cu aceasta o grijă sporită familiilor cu copii, rezolvîndu-!e operativ toate problemele sociale. Avem un ajutor real in grădinița de copii aflată în apropierea locului de muncă și viață ale părinților, unde copiii beneficiază de cele mal bune condiții de creștere. Aș mai adăuga faptul că ne propunem să popularizăm in rîndul tinerilor familiile ale căror membri au vîrsta pină la 30 de ani și care au deja între 2—4 copii, familii în general fruntașe in muncă și cu o conduită ireproșabilă iri societate.Considerăm, așadar, că sin- tem pe un drum bun pentru ca prevederile recentei Hotă- rîri a Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. privind sporul natural al populației să găsească și în rîndul tinerilor uteciști din întreprinderea noastră un ecou favorabil, deplină a- deziune.
RODICA ROȘCA 

secretara comitetului U.T.C. 
al Întreprinderii de aparate 

electrice de măsură 
din Timișoara

A da viață și a crește copii
(Urmare din pag. I) noastre sînt mame a 2, 3 și 4 copii, fapt ce relevă o dată mai mult împlinirea lor nu numai profesională, ci și în calitate de soții și mame.Dacă ținem seama însă că mai bine de jumătate din numărul femeilor de la noi îl reprezintă femeile tinere, fetele, a adăugat Ionela Carmen Căpitănescu, secretara comitetului U.T.C. pe întreprindere și președinta consiliului municipal al tinerelor fete, acțiunile organizate de U.T.C. în colaborare cu comisia de femei, cu medicul de întreprindere au avut întotdeauna drept scop pregătirea tinerelor pentru a întemeia familii trainice, pentru a naște și crește copii. în spiritul prevederilor recentei Hotărîri a Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. și a cuvîntă- rii tovarășului Nicolae Ceaușescu la Plenara Consiliului Sanitar Superior, am întocmit un amplu program de acțiuni specifice în rîndul tinerelor fete. Aceste acțiuni fac parte dintr-un amplu program întocmit la nivelul consiliului municipal al tinerelor fete și la care vor participa cele peste 5 000 de tinere care lucrează în municipiul Slobozia. Dezbaterea organizată recent în cadrul Filaturii de bumbac cu tema „înalta misiune socială a femeii — a da viață și a crește copii", face parte din acest amplu program de acțiuni cu fetele. în perioada imediat următoare vom intensifica întreaga activitate politico-educativă, iar prin acțiunile ce vor fi 

organizate — mese rotunde, simpozioane, dezbateri, expuneri, înțîlniri cu medici etc., prezentare de filme „Mama și copilul" ne vom preocupa de educarea permanentă a tinerelor noastre, de cultivarea de sentimente trainice de dragoste pentru familie, pentru copii.Prezenți și noi la dezbaterea cu tinerele filatoare pe probleme demografice, consemnăm mai jos cîteva opinii, gînduri ale unor tinere femei, mame sau viitoare mame, în cuvintele cărora am regăsit, cum era și firesc, ecoul însuflețitoarelor îndemnuri adresate tuturor familiilor țării, întregului popor de tovarășul Nicolae Ceaușescu de a contribui cu toții la asigurarea vigorii și tinereții națiunii noastre so- cialiste-
• Elena Obreja, filatoare, 

secția ring, schimb A : Cuvîntarea secretarului nostru general mi-a umplut inima de bucurie. Am înțeles o dată mai mult grija permanentă pe care conducătorul partidului și statului nostru 
o poartă pentru viitorul națiunii noastre. în ce mă privește, mă mîndresc că sînt mamă a 4 copii, deși n-am împlinit încă 29 de ani. Am o fată și 3 băieți. Eu și soțul meu, pot spune, trăim eu adevărat prin ei și pentru ei. Asemenea multor familii tinere din unitatea noastră beneficiem de condiții optime pentru dezvoltarea, formarea și educarea tinerelor vlăstare, pentru a- sigurarea schimbului de mîine al societății. Locuim într-un apartament cu 4 ca

mere, confortabil, avem tot ce ne trebuie pentru a crește copiii noștri frumos și demn. Avem multe bucurii de la copii. Cred că toate mamele adevărate din lume gîndesc ca mine, că soarele în căsnicie nu răsare și nu strălucește cu adevărat decît odată cu copiii.
• Anica Chiru, bobina

toare, secția finisaj, schimb 
A. 28 de ani: Mă număr și eu printre multele mame din filatura noastră care au 4 copii. Pentru mine, Mioara, Lida, Nicolae și Cornel înseamnă adevărata mea viată. Eu am fost singură la părinți și mi-am dorit din toată inima cît mai mulți copii. Să fie cum se spune în popor „casa plină". ‘Copiii armonizează, întăresc un cămin. Consider că nici un efort nu e prea mare atunci cînd este vorba de a crește și educa copii. Știu că responsabilitatea pe care ți-o asumi este deosebit de mare, că intervin multe griji, că un copil, cu atît mai mult 4, nu se cresc ușor, dar egoismul unor tinere familii care nu au copii nu-1 pot înțelege. Ce înseamnă „să mă mai distrez ci ți va ani", „să-mi mobilez apartamentul", „să-mi cumpăr de toate în cămin și pe urmă să fac copii" ? Această mentalitate este cu totul greșită. Și cînd ai copii îți poți face timp pentru distracții, îți poți a- ranja cum îți place casa. Copiii mei toți sînt la școală, învață bine; și eu și soțul meu, care lucrează tot aici la filatură ca ajutor de maistru, ne ocupăm de fiecare în parte ca să-i formăm ca oameni adevărați".

.■SPORI ' ■

Dinamo București învinge pe Dinamo Minsk cu 1-0 

și se califica în semifinalele C.C.E. f 

0 SUPERBĂ PERFORMANTĂ, ‘

DE MARE PRESTIGIU INTERNATIONALMilioanele de iubitori ai fotbalului din țara noastră, împreună cu cei circa 80 000 de spectatori prezenți, ieri după amiază, în tribunele stadionului „23 August" din Capitală au trăit una din ceie mai mari 
satisfacții și bucurii in uiw.a 
extraordinarei performanțe rea
lizate de echipa Dinamo Bucu
rești, campioana României : 
calificarea in semifinalele Cu
pei Campionilor Europeni, cea mai prestigioasă competiție in
ternațională intercluburi. Din capul locului ținem să le adresăm jucătorilor, antrenorilor, tuturor celor din preajma echipei care au fost permanent alături de ea cu inima, cu sufletul și cu sprijinul atunci cînd s-a simțit nevoia, cele mai sincere și calde felicitări pentru admirabila lor ispravă. Acești băieți minunați, fotbaliștii di- namoviști ne-au dăruit, în- tr-adevăr, o superbă zi, o sărbătoare a sportului românesc, 
cînd s-a împlinit, în sfîrșit, o nestinsă aspirație, un ideal la care am visat atît de mult. 
Pentru că acest rezultat, care 
coincide cu o splendidă victo
rie obținută în fața uneia din 
cele mai puternice echipe de 
club a momentului, reprezintă 
cea mai bună, cea mai mare 
performanță dobîndită vreodată 
de o echipă românească de 
club. Dinamo este, la această oră, port-drapelul performanțelor internaționale ale echipelor românești. îi urăm noi și minunate Izbînzi în confruntările viitoare, pentru gloria sportului românesc.

Nu ne propunem să facem o analiză amănunțită a meciului pentru că nu există iubitor al fotbalului să nu fi trăit, Ia cea mai înaltă tensiune, urmărind din tribună, pe micul ecran sau la radio cu emoție, dar și cu speranță, cele 90 de minute de joc. Echipa Dinamo n-a făcut, ieri, unul din meciurile ei bune sau foarte bune. Evoluția ei n-a atins nivelul acelui meci memorabil desfășurat pe același stadion, cînd ,a învins deținătoarea trofeului european cu un scor categoric, dar acum au fost altele datele problemei, ait context. Dinamo a realizat un meci egal (1—1) în deplasare, la Tbilisi și a obținut în această revanșă pe terenul propriu victoria ! Adică a realizat tot ce se putea. Trei puncte din patru ! O mare performanță obținută in fața campionilor Uniunii Sovietice, Dinamo Minsk, una din echipele cele mai puternice de pe continent, cu o tehnică, o capacitate fizică și un dinamism cum la puține echipe am văzut. După cum nu putem să facem abstracție co- mentind și judecind acest meci și acest rezultat, de întreaga evoluție a campionilor României în actuala ediție a C.C.E. în acest meci a contat rezultatul — și el s-a conturat imediat după înscrierea golului în minutul 10 de Augustin — și mai puțin spectacolul. Rezultatul rămîne înscris în istoria competiției, acele cifre seci, dar pline de conținut și nu impresia artistică atît de efemeră în curgerea timpului. Apoi, mai 

trebuie știut și înțeles că în această fază a unei competiții de o asemenea anvergură toate echipele vizează, în primul rind, rezultatul, calificarea. Și Dinamo a jucat bine din acest punct de vedere, in momentul cînd avea un avantaj substanțial — un meci egal și o victorie, deci trei puncte — s-a retras deliberat in apărare. Nu trebuia riscat nimic. Echipe celebre — dacă vrem să ne amintim — campioane intercontinentale precum Rea! Madrid sau Inter- nazionale Milano, au obținut performanțe, calificări senzaționale apărîndu-se, uneori 90 de minute. Și noi ne gindim la toate meciurile susținute in C.C.E., la toate etapele de calificare.Sigur, spiritul critic, exigența ne-ar putea îndemna să relevăm și unele lacune ale jocului di- namoviștilor, din acest meci, care n-au fost puține. între a- cestea faptul că s-a lăsat, cu ușurință, dominată, după înscrierea golului ; că dinamoviștii au încetinit ritmul, în loc să-l accelereze, în unele momente ; că nu s-a practicat un marcaj mai strict, presingul lăsînd astfel adversarii să joace prea lejer. Dar aceasta, cum aveam să aflăm și la cabine, a avut un scop tactic : să închidem cît mai ermetic culoarele de atac ale oaspeților, in terenul nostru, să anulăm cea mai puternică armă a adversarului — contraatacul care, datorită capacității fizice și a vitezei de joc, a combinațiilor derutante, însemna un mare risc lăsînd zone libere in preajma careului nostru. Să nu

uităm că în prima jumătate de oră noi am fost mult mai periculoși și am avut ocazii mult mai clare de gol ca acelea semnate de Augustin (min. 4, 7), Mulțescu (min. 5), Rednic (min. 29), ori cea din finalul meciului, tot a bătăiosului Augustin (rnin. 86).Dacă oaspeții au atacat mai mult, abuzind uneori de pase și combinații, ne-au lăsat impresia că nu vor să riște șutul, că sînt preocupați de ținerea mingii cu orice preț, ca in epoca fotbalului romantic — ei au fost mult mai puțin periculoși în fața porții apărate din nou cu strășnicie și strălucire de Mo- raru, în vreme ce echipa noastră s-a dovedit mai realistă și mai matură, rezolvind cu calm și luciditate situații ce păreau să ascundă pericole. Apărarea, în frunte cu Moraru, Rednic, Ion Marin și Stănescu și-a făcut datoria, în vreme ce ofensiva dinamovistă a contat mai mult pe Augustin, într-adevăr, omul care nu poate fi ținut de nici o apărare.Dar despre virtuțile și minusurile acestui joc și ale acestui meci vom mai avea ocazia să vorbim. Să reținem in acest moment esențialul, și anume că 

prezența fotbaliștilor români în 
semifinalele C.C.E. este un fapt 
inedit, este o performanță unică. Și de data aceasta meritul este ai campionilor, jucătorii di- namoviști. Este pentru prima dată de cînd se joacă fotbal în țara noastră — de aproape trei sferturi de veac — cind iubitorii „sportului rege" au parte de o asemenea performanță, de o asemenea satisfacție. După cum este intlla oară cînd se poate vorbi de o înlănțuire a performanțelor — calificarea Univ. Craiova in semifinalele „Cupei U.E.F.A.", calificarea e- chipei naționale la turneul final al C.E. din Franța, și-acum a echipei Dinamo în semifinalele C.C.E. — ceea ce exclude în- tîmplarea și relevă cu mare forță de convingere progresele fotbalului în țara noastră. In România — și aceasta au spus-o comentatori de pretutindeni — se joacă fotbal competitiv. Este o ilustrare vie, un rezultat concret al condițiilor create de partidul și statul nostru dezvoltării sportului, afirmării și împlinirii talentelor generației tinere. Sint puține țări care se pot lăuda cu performanțele dobindite in ultimii ani de fotbaliștii români. Iar această 

nouă victorie înseamnă un moral tonic, o perspectivă luminoasă pentru națională, pentru celelalte echipe selecționate sau de club care ne vor reprezenta în „cupele europene", sau în celelalte confruntări internaționale de amploare. Sint succesele și performanțele muncii asidue, ale angajării la eforturi în pregătire și joc, sînt expresia vie a inalțului patriotism, a combativității, spiritului de luptă și dăruire exemplară, pentru culorile tricolorului românesc. Sînt măsura și dovada talentului, recunoștinței tineretului sportiv pentru minunatele condiții de muncă și viață, de implinire a celor mai înalte aspirații. Una din acestea este și promovarea în ierarhiile internaționale, în elita fotbalului european. Sîntem bucuroși să putem constata aceasta și pentru că s-a spus mereu că e bine să înveți din înfrîngeri, iată dovada că am ajuns să învățăm și din victorii ! Trebuie să fim lucizi și să ne gindim . că drumul gloriei sportive e greu, anevoios și că niciodată nu poți să spui că ai învățat totul. Așadar, mergem mai departe.
VASILE CABULEA

Declarații după meci
D. NICOLAE-NICUȘOR, antrenorul principal al echipei Dina

mo : „Jucătorii mei au fost prea prudenți, n-au mai căutat si. 
rezolve ea în alte meciuri și faza de atac. Meciurile din campionat 
în condițiile terenurilor desfundate au fost la originea unor acci
dentări, iar pauza dintre meciuri nedindu-ne posibilitatea să ne 
pregătim la nivelul cel mai bun. Adversarii noștri au atacat mai 
mult, este drept, și pe fondul că noi n-am mai făcut un joc pe 
măsura celui cu S. V. Hamburg. Dar promitem că ne vom revanșa 
în meciurile viitoare".

MORARU, căpitanul echipei : „Sintem fericiți pentru perfor
manța aceasta extraordinară, premieră in fotbalul românesc. Sper 
să mergem și mai departe. Am învins o echipă foarte puternică, 
cu nimic mai prejos decit celelalte mari echipe europene. Este o 
performanță și o victorie care înseamnă mult pentru Dinamo, cit 
și pentru fotbalul nostru. Vreau să mulțumesc spectatorilor in 
numele coechipierilor mei care au vibrat și ne-au susținut cu 
atît suflet la fiecare acțiune".

MIRCEA LUCESCU, antrenorul echipei naționale : „Campioană 
tării, Dinamo, a realizat un rezultat de mare prestigiu, cu efecte 
benefice pentru întregul nostru fotbal. Dinamoviștii au aplicat o 
tactică de joc eficace, necesară in condițiile respective, făcînd-o 
excelent. Dinamo a simțit că se poate califica, s-a retras in apă
rare și n-a mai jucat pentru spectacol, făcind totul ca să nu pri
mească gol".

CORNEL DINU, antrenorul secund al echipei Dinamo : „Mi-* 
fost frică de pregătirea fizică a echipei sovietice ; 1a acest capitol 
a stat mai bine decît noi. Sigur, această calificare înseamnă mult 
pentru fotbalul nostru și am obținut-o și datorită experienței 
noastre internaționale din ultimii trei ani. Mai avem insă multe 
de făcut deși momentul S. V. Hamburg spune ceva in fotbalul 
nostru. Și spunînd acest lucru mă gîndesc că pentru un tehnician 
care se deosebește prin mentalitate de jucător nu există bucuria 
victoriei, ci doar înlăturarea spectrului înfringerii. Aș remarca 
toată echipa pentru dăruirea cu care a luptat și aplicat registrul 
tactic pentru că era normal să plecăm de la idee# de a nu primi . 
gol. Cel mai bun jucător de pe teren — publicul nostru care * 
intuit momentele grele ale intilnirii ducind echipa spre calificare",

AUGUSTIN, autorul golului : „Sint foarte fericit pentru reușit* 
noastră și că eu am contribuit la ca marcind golul victoriei ce ne 
aduce printre primele patru echipe ale Europei. Am învins • 
echipă foarte puternică, cea mai puternică din cariera mea".

V. ARZAMASȚEV, antrenorul echipei Dinamo Minsk : „Fiind 
pentru prima dată prezenți într-o cupă europeană sint satisfăcut 
de faptul că am ajuns pină in această fază a competiției. Am fost 
eliminați de o echipă puternică, dar, trebuie să spun, am avut și 
prea puțină șansă. Aceasta nu este o scuză, pentru că fotbalul se 
joacă pe goluri. Urez succes fotbaliștilor români in continuare și 
vreau să mulțumesc organizatorilor pentru primirea excelentă pe 
care ne-au rezervat-o".

K. HACKETT (Anglia), arbitrul întîlnirii : „M-am simțit, ca să 
spun așa, ca acasă, fiind un meci foarte asemănător cu cele din 
campionatul englez, meci de luptă, specific de calificare. Țin să 
felicit formația română pentru performanță, pentru jocul prestat, 
și să-i urez succes în continuare".

LA ÎNCHIDEREA EDIȚIEI
Rezultate înregistrate miercuri seara in cupele europene la fotbal (echipele subliniate s-au calificat în semifinale) : „Cupa campionilor europeni" : Dynamo Berlin — A. S. Roma 2—1; „Cupa U.E.F.A.": Sturm Graz — Nottingham Forest 1—1 (după prelungiri) ; Hajduk 

Split — Sparta Praga 2—0 (după prelungiri) ; Austria Viena — 
Tottenham Hotspur 2—2.Semifinalele in toate cele trei competiții sint programate pentru zilele de 11 și 25 aprilie. Tragerea la sorți a meciurilor se desfășoară vineri, 23 martie.

t



Pentru soluționarea prin mijloace 
exclusiv pașnice a diferendelor 

internaționale
DESCHIDEREA LUCRĂRILOR REUNIUNII DE EXPERȚI 
A CONFERINȚEI PENTRU SECURITATE Șl COOPERARE 

IN EUROPAATENA 21 (Agerpres) — La
21 martie, la Atena s-au deschis lucrările reuniunii de experți a Conferinței pentru Securitate și Cooperare în Europa, însărcinată să continue examinarea și elaborarea unei metode general- acceptabile de reglementare pașnică a diferendelor dintre state.La reuniune participă delegații celor 35 de state semnatare ale Actului final de la Helsinki. Reuniunea va continua eforturile începute la Montreux, în 1978, unde reprezentanții țărilor europene, ai S.U.A. și Canadei au dezbătut problema elaborării unei metode de reglementare pașnică a diferendelor în Europa și au identificat elementele unei abordări comune in acest domeniu, care să permită ajungerea la un acord.România a participat activ la dezbaterile angajate pe plan european și mondial privind excluderea folosirii forței și amenințării cu forța și soluționarea pe calea tratativelor, exclusiv prin mijloace pașnice, a oricăror probleme internaționale litigioase. Țara noastră s-a pronunțat în favoarea elaborării unei metode care să asigure reglementarea pașnică a tuturor diferendelor dintre statele europene. în 1982, la propunerea României, O.N.U. a adoptat, prin consens, o declarație solemnă

Acțiuni și luări de poziție împotriva 
cursei înarmărilor nucleareTOKIO 21 (Agerpres) — După cum relatează ziarul nipon „Akahata", la Tokio s-a desfășurat un miting al luptătorilor -pentru pace, inițiat de organizația obștească intitulată „Consiliul femeilor pentru o nouă Japonie".Luînd cuvîntul • la miting, o serie de vorbitori s-au pronunțat împotriva prezenței bazelor militare americane pe pămîn- tul japonez, pefitru încetarea cursei înarmărilor, dezarmare și pace.MOSCOVA 21 (Agerpres). — Un eventual război nuclear ar însemna o catastrofă nu numai pentru oameni, ci și pentru natură — a relevat Iuri Izraelian, președintele Comitetului pentru hidrometeorologie și controlul mediului ambiant al U.R.S.S. Luînd cuvîntul la o sesiune a oceanologilor și oceanografilor sovietici, reuniți la Tallin, el a arătat — după cum relatează TASS — că în afara distrugerilor catastrofale, arma nucleară va provoca perturbații în procesele climaterice pe plan global. Atmosfera Pămîntului va fi supusă unor influențe atît de mari, încit se va distruge stratul de ozon care îl protejează împotriva radiațiilor ultraviolete ale Soarelui, periculoase, în doze excesive, pentru viață. Din cauza uriașilor hori de praf și a fumului rezultat din incendii, se va reduce transparența atmosferei și va crește temperatura acesteia. Ca urmare, ploile vor cădea deasupra oceanelor, în timp ce în celelalte zone geografice se vor înregistra secete puternice. Praful și funinginea vor acoperi calotele glaciale polare, ceea ce va accelera procesul de topire a ghețarilor. De aceea, a arătat I. Izraelian, oamenii de știință din lumea întreagă au datoria de a lupta pentru preîntîmpinarea pericolului nuclear. 

asupra reglementării pașnice a diferendelor dintre state. Și în cadrul reuniunii de la Atena, țara noastră va promova concepția sa privind reglementarea pașnică a diferendelor, excluderea politicii de forță, indiferent de formele șale de manifestare, și rezolvarea tuturor problemelor litigioase dintre state numai și numai pe cale pașnică, prin tratative.In opinia țării noastre, toate statele participante la reuniunea de la.Atena au îndatorirea să acționeze cu bună credință și in conformitate cu principiile și prevederile Actului final al Conferinței pentru Securitate și Cooperare în Europa, în vederea evitării apariției unor diferende care ar putea să afecteze relațiile dintre ele, să depună eforturi în scopul adoptării unor măsuri > efective de întărire a păcii, securității și conlucrării internaționale.Opiniile exprimate pînă acum de delegațiile participante la reuniunea de la Atena reflectă dorința de a se realiza noi progrese in direcția convenirii unei metode general-acceptabile de reglementare pașnică a diferendelor, bazată pe principiile și normele dreptului internațional și care să aibă un caracter mai angajant, pentru a putea face efectivă nerecurgerea la forță și la amenințarea cu forța în relațiile dintre statele europene.
TOKIO 21 (Agerpres) — ^Actuala situație internațională îngrijorează populația planetei, care este amenințată cu un război nuclear, a spus Noboru Yagi, șeful secției internaționale a P. Ș. din Japonia. în aceste condiții, toate forțele iubitoare de pace trebuie să-și strîngă rândurile în lupta pentru pace și dezarmare, a remarcat el.

PE SCURT• LA PRAGA au început, miercuri, lucrările sesiunii comune a celor două camere ale Adunării Federale a R.S. Cehoslovace. Sint prezenți Gustav Husak, secretar general al C.C. al P.C. din Cehoslovacia, președintele R.S.C., alți conducători de partid și de stat.Președintele Guvernului R.S.C., Lubomir Strougal, a prezentat informarea privind îndeplinirea Declarației-program a guvernului.în ce privește problemele dezvoltării economice și sociale ale Cehoslovaciei, se a- rată că, în 1983, au fost obținute rezultate mai favorabile în economie decît în prece- denții doi ani. Venitul național a crescut, în comparație cu 1982, cu 2,7 la sută. Există toate premisele pentru ca în 1984 și în 1985 venitul național să crească cu aproximativ trei la sută conform prevederilor Congresului al XVI-lea al P.C. din Cehoslovacia.
• INTR-O DECLARAȚIE fă

cută la Nairobi, Sam Nujorna, 
președintele Organizației Po-

Necesitatea eliminării 
discriminării rasialeNAȚIUNILE UNITE 21 (Agerpres). — Cei care și-au dat viața la Sharpeville, la 21 martie 1960, au făcut-o pentru apărarea drepturilor inalienabile și fundamentale, sfidînd apartheidul. Omagi- indu-i astăzi, trebuie să re- înnoim promisiunea de a susține cauza pentru care au făcut acest sacrificiu suprem — se arată în mesajul secretarului general al O.N.U., Javier Perez de Cuellar, cu ocazia Zilei internaționale pentru eliminarea discriminării rasiale.Pe deplin conștienți de implicațiile dezastruoase ale discriminării rasiale, precum și de consecințele sale pentru pacea internațională, autorii Cartei O.N.U. au considerat ca esențial șă promoveze și'să încurajeze respectarea libertăților fundamentale și a demnității umane. Discriminarea rasială este o negare a tuturor valorilor umane și contravine spiritului vremii noastre. Nicăieri în lume acest lucru nu este mai evident decît în Africa de Sud, unde discriminarea rasială este instituționaliza- tă și unde practicarea apartheidului provoacă nesfîrșite suferințe umane și constituie cauza constantă a tensiunilor și conflictelor. Legitimitatea aspirațiilor poporului din Africa de Sud — subliniază mesajul lui Perez de Cuellar — și opoziția lui față de discriminarea rasială au fost pe deplin recunoscute de Națiunile Unite, iar celebrarea acestei Zile internaționale trebuie să constituie o reafirmare a apelurilor făcute de O.N.U. în vederea atingerii obiectivelor privind egalitatea rasială.• LA BRUXELLES s-a desfășurat plenara C.C. al P.C. din Belgia, în cadrul căreia au fost alese organele de conducere a partidului. După cum informează ziarul „Le Drapeau Rouge" — citat de agenția TASS —, președinte al P.C. din Belgia a fost reales Louis Van Geyt. Claude Renard și Jef Turf au fost realeși în funcția de vicepreședinți ai partidului.

porului din Africa de Sud-Vest 
(S.W.A.P.O.), a precizat că 
S.W.A.P.O. va continua lupta sa 
pentru dobindirea independenței 
teritoriului namibian. El a lansat 
un apel autorităților sud-africa- 
ne de a se așeza la masa tratati
velor pentru a discuta problema 
independenței Namibiei, după 
cum a respins și consultările in 
această problemă cu așa-nu,- 
mitele „forțe interne" din 
Namibia instalate de regimul 
rasist de la Pretoria.• CONFEDERAȚIA GENERALĂ A MUNCITORILOR PORTUGHEZI — Inter- sindicala Națională (CGTP) a dat publicității un studiu care atestă scăderea nivelului de trai al muncitorilor din industrie. Potrivit studiului, puterea de cumpărare reală a populației a scăzut cu 9 la sută în 1983. Printre principalele cauze ale acestui fenomen se amintește creșterea prețurilor, a chiriilor și a impozitelor.

încheierea Conferinței Naționale 

a delegărilor la Congresul al IX-lea, 

extraordinar al P.M.U.P.
CUVINTAREA TOVARĂȘULUI WOJCIECH JARUZELSKIVARȘOVIA 21 (Agerpres). — în cuvîntarea rostită la încheierea Conferinței Naționale a delegaților la Congresul al IX-lea extraordinar al P.M.U.P., Wojciech Jaruzelski, prim-secre- tar al C.C. al P.M.U.P., a subliniat reprezentativitatea socială a participanților la dezbateri, prezența largă a muncitorilor și țăranilor, a celor aflați în prima linie a muncii de partid. Conferința a trezit un uriaș interes în rîndurile întregului nostru partid, ale societății. Acest interes general a confirmat că partidul nostru reprezintă forța cu adevărat conducătoare, a arătat vorbitorul. Subliniind că rezultatele conferinței trebuie să fie pe deplin folosite ca armă a partidului în etapa actuală de luptă și muncă in opera de consolidare a socialismului în Polonia, vorbitorul a relevat: Cred că toți, de comun acord, apreciem că conferința s-a desfășurat cu succes. Ea a reprezentat o continuare a ideilor Congresului al IX-lea și, totodată, o confirmare univocă a justeței și utilității acestor idei. De Congresul al IX-lea ne despart doi ani și jumătate, dar apreciind în alți termeni calea parcursă, noi am traversat o întreagă etapă istorică. Activitatea noastră a fost însoțită de sentimentul îndeplinirii unei munci uriașe, de numeroase schimbări pozitive. Dar noi am fost con- știenți și de , aspectele negative, intilnite în viața partidului și a țării. îndeplinind voința Congresului al IX-lea, am elaborat și adoptat documente in vederea discutării programului de perspectivă al partidului nostru.Lucrările conferinței s-au desfășurat într-o atmosferă de preocupare partinică și patriotică, a continuat vorbitorul. Ea a fost generată de conștiința că trebuie imprimate o nouă dinamică și impulsuri înnoirii socialiste.O problemă de importanță fundamentală, a spus W. Jaruzelski, este de a se ține seama în toate acțiunile de cunoștințele, experiența și aspirațiile clasei muncitoare. „Porțile comitetelor de partid trebuie să fie deschise pentru orice muncitor, pentru orice om al mun-
• MINISTRUL AFACERI

LOR EXTERNE al Republicii 
Cipru, Gheorghios Iacovou, a 
avut o întrevedere cu secre’arul 
general al O.N.U., Javier Perez 
de Cuellar. Intr-o declarație fă
cută presei, citată de agenția 
Reuter, ministrul de externe ci
priot a arătat că principala temă 
abordată în cursul convorbirii a 
constituit-o aplicatei rezoluți
ilor O.N.U. vizind reglementarea 
prin mijloace pașnice a proble
mei Ciprului.• FOSTUL VICEPREȘEDINTE al S.U.A., Walter Mondale, și-a consolidat pozițiile în vederea obținerii învestiturii Partidului Democrat pentru alegerile prezidențiale din noiembrie, obținind 41 la sută din sufragiile exprimate, marți, în cadrul consultării electoratului acestui partid din statul Illinois, relevă agențiile Associated Press și United Press International. Senatorul Gary Hart a reușit să-și asigure, totuși, 35 la sută din sufragii, iar reverendul de culoare Jesse Jackson a obținut 21 la sută din voturi. 

cii. Urmărind respectarea fermă a statutului nostru, trebuie să respectăm în special normele care alcătuiesc principiul centralismului democratic, caracterul colegial și spiritul colectiv, libertatea dezbaterii și a criticii, dar in același timp disciplina obligatorie a unității ideologice, politice și organizatorice".Abordind problematica economică, inclusiv cea a reformei economice, primul secretar al C.C. al P.M.U.P. a subliniat că în economia națională există în continuare o serie de probleme nerezolvate. Esențialul constă însă în faptul că, treptat, devin tot mai numeroase domeniile in care am înregistrat succese, am început să avansăm. Pentru a înregistra noi progrese economice, este necesară folosirea rezervelor considerabile existente : sporirea bazei de materii prime și materiale, dar mai presus de aceasta a energiei umane, o mai bună organizare, disciplina și calitatea muncii, folosirea mai largă și mai eficientă a progresului tehnic, a imensei armate de oameni de știință, ingineri și tehnicieni. „De oameni, de conlucrarea armonioasă intre direcții, sindicate și autoconduceri depinde totul. Din aceleași motive, ia fel de multe depind de partid, de organizațiile sale, care trebuie să impulsioneze, să inspire procesele și schimbările pozitive. Dialogul cu poporul constituie una dintre principalele forme de funcționare a statului socialist. Vom continua să aplicăm cu consecvență această metodă. In acest an intenționăm să desfășurăm o dezbatere sau consultări publice în diferite colective, referitoare, între altele. ia . planurile economice și programele de perspectivă ; varianta finală a proiectului de lege cu privire la tineret ; crearea controlului muncitoresc-ță- rănesc ; sporirea eficienței luptei pentru respectarea legalității și disciplinei sociale, pentru liniștea și ordinea publică".Procesele care au loc acum în Polonia — a arătat în încheiere vorbitorul — impun unirea tuturor forțelor, mobilizarea întregii energii sociale, patriotice. Dar victoria se află în fața noastră. Vom putea depăși dificultățile, dacă fiecare dintre noi va face tot ce-i stă în putință pentru a întimpina Congresul partidului cu sentimentul datoriei împlinite.
ORIENTULBEIRUT 21 (Agerpres). — Miercuri a continuat schimbul de focuri între milițiile rivale de-a lungul liniei de demarcație dintre sectoarele de est și de vest ale Beirutului, după ce, în cursul nopții, se înregistrase o situație calmă, anunță agențiile internaționale de presă. în cursul zilei, s-au înregistrat lupte în centrul orașului pînă in apropierea portului, precum și în zona muntoasă. în cursul dimineții, avioane militare israe- liene au survolat capitala libaneză și regiunea muntoasă.BERNA 21 (Agerpres). — In comunicatul dat publicității la încheierea celei de-a doua etape a Conferinței asupra dialogului în Liban, care a avut loc la Lausanne (12—20 martie), se subliniază că participanții au „înregistrat progrese în studierea problemelor constituționale, politice și sociale care

R. P. Bulgaria — înfăptuiri ale
colectivelor de oameni ai muncii

Investiții sporite 
in construcțiile 
de mașini greleîn R.P. Bulgaria, 35 la sută din investițiile cincinalului în curs destinate industriei constructoare de mașini sint direcționate spre construcțiile de mașini grele. Printre obiectivele acestei ramuri se află combinatul de la Radomir, specializat în instalații metalurgice, uzina din Ruse — care produce mașini pentru industriile extractivă și de construcții — și cea din Debeleț, ce realizează utilaje pentru carierele de cărbune. Aceste uzine produc mașini și utilaje atît pentru economia națională, cit și pentru export. Pînă Ia sfirșitul anului 1985, ele vor fi dotate cu peste 250 sisteme automatizate.

Industria chimică — 
ramură de bază 

a economieiîn ultimul deceniu, industria chimică bulgară a devenit o puternică ramură a e- conomiei naționale, dezvoltarea ei rapidă determinînd creșterea autoaprovizionării interne cu produse chimice, în această ramură au fost a- locate 9,7 la sută din fondurile materiale de bază ale industriei din R.P. Bulgaria, 2,9 la sută din forța de muncă și s-a realizat 16,1 la sută din producția-marfă a industriei naționale. Pentru intensificarea producției, au fost introduse mașini și utilaje de înaltă tehnicitate, inclusiv microprocesoare, în acest fel fiind dirijate procesele de producție în combinatele chimice din Iambol, Vrața și Burgas.Totodată, se depun eforturi pentru stabilirea unei legături mai strînse între institutele de cercetări și producție. în cursul anului trecut, de pildă, au fost aplicate 654 lucrări tehnico-științifice cu un efect economie de peste 120 milioane leva, urmărindu-se ca pe întregul cincinal această cifră să ajungă la 9 400 milioane leva. La mișcarea pen
• LA 21 MARTIE, în Uniunea Sovietică a fost lansat satelitul „Cosmos-1 545", anunță agenția TASS. Aparatele științifice instalate la bordul satelitului — destinate cercetării spațiului cosmic — funcționează normal.
MIJLOCIUle-au fost prezentate", informează agențiile internaționale de presă.Conferința a hotărît o încetare a focului în Liban și elaborarea unui plan de securitate bazat pe dezangajarea forțelor combatante. Se preconizează, formarea unui înalt comitet politic și militar care, sub conducerea președintelui republicii, va fi răspunzător de punerea în aplicare a planului de securitate și va lua hotărîri și măsuri adecvate.Conferința a hotărît, de asemenea, constituirea unui Comitet instituțional pentru elaborarea proiectului unei noi Constituții a Libanului. Acesta va fi format din 32 de membri, aleși de președintele republicii în colaborare cu Comitetul de dialog național, și va urma să prezinte un raport asupra rezultatelor lucrărilor sale intr-un termen de șase luni. 

tru studierea și aplicarea experienței înaintate, participă 249 de colective din domeniul industriei chimice.
Pentru sporirea 

recoltelor de legumeSpecialiștii din domeniul le- gumiculturii au stabilit că utilizarea în sere a solului mineral artificial „Balkanin", în loc de pămînt, permite sporirea recoltelor de legume cu scurtarea duratei maturizării acestora. De exemplu, în serele situate în perimetrul o- rașului Sofia, pe unitatea de suprafață de seră unde s-a folosit „Balkaninul" recolta de legume a fost cu 30—80 la sută mai mare decît pe a- ceeași unitate în serele obișnuite. Unul din marile avantaje pe care le prezintă „Bal- kaninul" este că în solul mineral nu cresc buruienile.Rezultatele obținute în serele experimentale au determinat pe specialiști să recomande sporirea producției de „Balkanin" pentru utilizarea lui pe scară largă în sere, mai ales că Bulgaria dispune de substanțele minerale necesare preparării lui. Prin sporirea capacităților de producție de „Balkanin" se va asigura, pină în anul 1985, livrarea a- cestui sol mineral pentru toate gospodăriile care dispun de sere.
Nave de transport 

de tip nouLa șantierul naval din Varna a început construcția unei nave de transport de tip nou, cu un deplasament de 15 000 tone dw. Calele vasului pot fi folosite pentru transportul mărfurilor în vrac, al contei- nerelor și automobilelor, dirijarea mașinilor navei fiind automatizată.Prin eforturile constructorilor de nave bulgari, în cursul actualului plan cincinal, aproximativ două treimi din flota țării urmează să fie reînnoite. Dintre noile nave, unele vor fi special construite pentru a putea fi utilizate în mări tropicale și arctice.
BRUXELLES
Un nou eșec al reuniuniiBRUXELLES 21 (Agerpres). — Lucrările reuniunii la nivel înalt a C.E.E. s-au încheiat, la Bruxelles, printr-un nou eșec — după cel înregistrat la întîlnirea precedentă, desfășurată, la Atena, în decembrie 1983. Agențiile internaționale de presă menționează că șefii de stat sau de guvern ai țărilor membre nu au reușit, nici de data aceasta, să. cadă de acord asupra cuantumului reducerii contribuției britanice la bugetul comunitar, problemă prioritară pe ordinea de zi a dezbaterilor. Primul ministru al Marii Britanii, a respins ultimele propuneri privind scăderea anuală cu un miliard de unități de cont C.E.E. (E.C.U.) a contribuției țării sale la bugetul comunitar, pe o perioadă de 5 ani, Margaret Thatcher, solicitînd o diminuare de 1,5 miliarde ECU, inacceptabilă pentru restul țărilor membre.într-o conferință de presă, președintele Franței, Eranțois Mitterrand, — care a prezidat dezbaterile — a arătat că

Integrarea cercetării 
cu practica productivă 

a studențilorColectivele de cercetare științifică ale instituțiilor de în- vățămînt din R.P. Bulgaria își intensifică acțiunea de integrare a cercetărilor teoretice cu practica productivă. Ele studiază în prezent 837 teme incluse în programele naționale pe termen lung ale progresului tehnico-științific și realizează 1 155 diverse contracte încheiate cu întreprinderile.

Astfel, Institutul de mașini electrice din Sofia — cu 11 000 studenți — a oferit industriei, anul trecut, 79 de lucrări, a căror aplicare a permis să se obțină un venit de 9,3 milioane leva. De asemenea, institutul a oferit soluții pentru crearea sistemelor de informații, control și dirijare destinate centralelor atomice. Printre recentele teme cu a- plicație practică ale celor 47 de catedre ale institutului care au încheiat contracte cu întreprinderi din Burgas, Per- nik, Blagoevgrad, se află și metodele de alimentare electrică a cuptoarelor cu arc pentru topirea otelului și tehnologia de galvanizare a maselor plastice.
Grupaj realizat de 

R. AVRAM

la nivel înalt a C. E. E.„punctul care a făcut ca negocierile să se poticnească a fost problema corijării contribuției britanice" și a relevat că propunerile de compromis formulate de ambele părți s-au dovedit zadarnice. El a menționat, totuși, existența unor puncte asupra cărora s-a ajuns la o înțelegere, dar a adăugat că punerea lor în aplicare rămîne legată de realizarea unui acord general între „cei zece". Principalele puncte din această categorie privesc păstrarea sub control a creșterilor bugetare ale C.E.E., acordul asupra ansamblului problematicii agricole și cel referitor la sporirea resurselor financiare proprii ale comunității.In această situație, cancelarul R.F.G., Helmut Kohl, s-a declarat în favoarea organizării unei reuniuni la nivel înalt extraordinare a C.E.E. pentru reglementarea problemei contribuției britanice la bugetul comunitar „cu condiția ca aceasta să fie pregătită temeinic și să aibă șanse de 'succes".
Tînăragenerațiespuneun _

NU HOTĂRÎTarmelor nucleare!
• ■____________________ • ■ ............................................. ........... - -_____________ _________________

A ÎNȚELEGE VIITORUL CA SINONIM AL PĂCII
Un număr din cc în ce mai mare de tineri participă la amplele acțiuni pentru pace care 

se desfășoară in diferite părți ale lumii. Ei sint deosebit de activi in cadrul diferitelor manifes
tări antirăzboinice. Iau parte la' demonstrații împotriva escaladării cursei înarmărilor, pre
cum și la reuniuni în care se dezbate problema găsirii de modalități practice de Înfăptuire a 
dezarmării, in special a dezarmării nucleare. Sint angajați în campaniile de stringere de 
semnături pe documente de condamnare a politicii de înarmare, ce sint, apoi, înminate facto
rilor de răspundere din țările angrenate în competiția' perfecționării mijloacelor de distrugere. 
Se pronunță pentru transformarea localităților in care trăiesc in zone lipsite de arme nucleare. 
Implicarea tinerilor in lupta pentru pace va crește și mai mult anul viitor, care, după cum 
se știe, va fi Anul Internațional al Tineretului, avînd generoasa deviză „Participare, DezVolta- 
re, Pace". Organizațiile de tineret de pe întreg mapamondul vor folosi acest prilej pentru a-și 
intensifica eforturile în vederea unirii rîndurilor tinerei generații a Terrei pentru apărarea păcii, 
pentru întărirea încrederii și mai bunei înțele geri pe glob.

Educație în spiritul prieteniei și înțelegerii între popoare
Sute de mii de elevi, studenți și cadre didac

tice din R. F. Germania au participat la mi
tinguri organizate în școli și alte instituții^ de 
învățămînt, la demonstrații în sprijinul păcii, 
pentru dezarmare. In landul cel mai populat 
al R.F.G., Renania de Nord - Westfalia. peste 
200 000 de persoane au dat curs apelului sin
dicatului din învățămint, participînd la diferite 
demonstrații. La Bielefeld, 15 000 de elevi, stu
denți și profesori au format un lanț uman de 
mai mulți kilometri în centrul orașului. La Bonn, 
3 000 de studenți au protestat împotriva sta
ționării de noi arme nucleare în Europa, iar la 
Koln peste 2 000 de elevi au participat la o 
adunare pentru pace.

Cadrele didactice din Danemarca sint, la 
rîndul lor, puternic implicate în lupta pentru 
pace. In această țară a luat ființă organizația 
antirăzboinică intitulată semnificativ „învățăto
rii pentru pace". Cei circa 200 de pedagogi, 
profesori și învățători, care au luat parte la 
ședința de constituire a organizației amintite, 
desfășurată in suburbia Valensberg din Co
penhaga, au adresat colegilor lor apelul de a 
participa'activ la lupta pentru pace și dezar
mare, de a milita pentru distrugerea arsenale

lor militare, în primul rînd nucleare, chimice și 
bacteriologice.

La rîndul lor, cadrele didactice și studenții 
austrieci iau parte activ la acțiunile pentru 
pace organizate în Austria. Astfel, în institutele 
de învățămînt superior din această țară au 
avut loc „Zilele de acțiune pentru pace". In 
universități și facultăți au avut loc discuții des
pre rolul studențimii în lupta pentru pace, 
discuții la care au fost invitați să participe re
prezentanți marcanți ai mișcării antirăzboinice 
austriece.

Pe de altă parte, în Olanda, sindicatele ca
drelor didactice din această țară au hotărît să 
desfășoare la 9 mai în toate școlile din „Țara 
lalelelor" o zi de protest împotriva planurilor de 
amplasare de rachete nucleare în această țară. 
In toate școlile vor fi ținute lecții speciale în 
cursul cărora li se va explica elevilor pericolul 
amplasării de rachete nucleare pe pămint 
olandez. Sindicatul cadrelor didactice a anun
țat că sprijină apelul Federației sindicatelor 
olandeze de a desfășura la 10 mai o grevă ge
nerală simbolică de protest împotriva acestor 
periculoase planuri ale N.A.T.O.

Conștiința răspunderii 
pentru soarta planetei

Clare Waiter, în vîrstă de 24 de ani, își stringe jacheta și 
se pregătește să stea de veghe. Va fi încă o noapte lungă 
petrecută în fața bazei aeriene americane de la Greenham 
Common, pe un frig aspru. In fața acestei baze a fost instalată 
o „tabără a păcii" care concentrează atenția opiniei publice 
din Marea Britanie în problema înarmărilor nucleare. „Ceea 
ce se intimplă in lume acum este foarte grav, este ceva ce 
nu poate fi ignorat", susține Clare Walter, absolventă a unei 
facultăți de istorie și fiica unui ziarist. Eq a declarat trimisu
lui agenției „Associated Press" că intenționează să rămînă in 
tabără „atit timp cit va fi necesar". „Nu m-aș simți fericită 
și cu conștiința liniștită dacă nepoții mă vor întreba ce am 
făcut împotriva armelor nucleare și aș spune că n-am făcut 
nimic" — a declarat ea . Femeile care se află în această 
tabără a păcii au organizat în mod frecvent demonstrații 
care, la intervenția poliției, s-au soldat cu arestări.

„Tineretul pentru un viitor pașnic"
In fața clădirii municipalității din Toronto a avut loc o de

monstrație antirăzboinică a tineretului, desfășurată sub deviza 
„Tineretul pentru un viitor pașnic". Participanții la demonstra
ție, încheiată printr-un miting, au condamnat planurile de 
experimentare în Canada a rachetelor de croazieră america
ne, precum și cheltuielile militare de ordinul miliardelor, care 
înghit fonduri imense imperios necesare pentru soluționarea 
problemelor sociale acute, în special pentru combaterea șo
majului în masă. Vorbitorii au atras atenția asupra șomajului 
deosebit de ridicat din rîndul tinerilor canadieni. Ei au cerut 
ca, în condițiile în care în țară șomează 624 000 de tineri sub 
24 de ani, să fie reduse cheltuielile militare, iar cu fondurile 
astfel economisite să fie finanțate programe pe termen lung 
de creare a unor noi locuri de muncă.

Grupaj realizat de TUDOR PRELIPCEANU

„Drumul păcii"
Circa 300 de tineri aleși ca 

delegați din partea a 140 de 
orașe italiene urmează să 
parcurgă, timp de opt zile, 
un drum al păcii prin mai 
multe țări europene, in ca
drul unei conferințe de presă 
desfășurate la Roma, pre
ședinții a două mișcări ita
liene pentru pace - Roberto 
Formigoni, reprezentînd „Miș
carea populară", și Antonio 
Smurro, reprezentînd „Mi
tingul pentru prietenia între 
popoare", au subliniat efi 
scopul acestui „pelerinaj al 
tineretului pentru pace" este 
să atragă atenția oamenilor 
de pretutindeni asupra 
faptului că pacea înseam
nă dezarmare, dar șî justiție,
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